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Glasilo

Zveze Svobodnih Sindikatov dl Slovenije

Široka bo pomagala 
zmanjšati brezposelnost

kaf -L® Mišič: V sindi- 
liJ.smo bili priprav
iti' žrtvovati del 
ul*?’ če bi s tem po- 
(J*9® število delovnih 
h,- **» vendar do tega 

1 Prišlo.

Ta ponedeljek so Društvo 
ekonomistov Slovenije, Držav
ni svet, in Društvo občanski fo
rum organizirali posvet o Ma
nifestu ekonomistov o brezpo
selnosti v Evropski uniji. Av
torji te listine trdijo, da seje tre
ba v nasprotju s splošnim pre
pričanjem v EU spopasti z 
brezposelnostjo in je ne spre
jemati kot nujno zlo. Trdijo tu
di, daje z vrsto prijemov, od 
državne spodbude gospodar
skemu razvoju do liberalnej
še delovnopravne zakonodaje, 
mogoče v nekaj letih evropsko 
nezaposlenost, ki zdaj dosega 
v povprečju 11 odstotkov, sko
raj prepoloviti.

Slovenski ekonomisti so ma
nifest ocenili kot primerno 
podlago za razmislek, kaj še 
storiti zoper našo, čeprav ne
kaj nižjo (anketno) nezaposle
nost kot v Evropski uniji. Ne
kateri so se ogrevali za posne
manje liberalnejšega tržnega 
sistema, s kakršnim so neza

poslenost v minulih letih moč
no znižali v ZDA ter v Veliki 
Britaniji in na Nizozemskem. 
Drugi so opozarjali na velike 
kulturne razlike med Slovenijo 
in temi deželami ter na nevar
nost, da se te oblike boja zo
per nezaposlenost pri nas ne bi 
prijele oziroma naredile celo 
škodo. Strinjali pa so se, daje 
za boj proti nezaposlenosti po
treben celovit politični kon
senz. Pri tem je Brane Mišič 
opozoril, da bi ga bilo težko do
seči zaradi velikega medseboj
nega nezaupanja in kot primer 
navedel odnose med socialni
mi partnerji.

Skratka, dobro bi bilo, če bi 
ekonomska stroka, podprta z 
znanji drugih strok, pripravi
la strokovna izhodišča, vlada 
in politika pa bi jih pri svojih 
dejanjih za zmanjšanje neza
poslenosti upoštevali.

B. R.

Podrobneje na straneh 6 in 7

Problemska konferenca 
o delovnem času 

v trgovinah
Za ponedeljek sta Dušan Semolič in Fran

ci Lavrač sklicala problemsko konferen
co o vprašanjih delovnega časa v trgovi
ni. Na njej bo Sandi Bartol predstavil naj
pogostejše oblike kršitev pravic delavcev 
do dnevnega in tedenskega počitka. Kon
ferenca je sklicana zlasti zaradi poenote
nja predstavnikov oblasti, potrošnikov, de
lodajalcev in sindikatov o spremembi ze
lo liberalnega pravilnika o obratovalnem 
času prodajaln. V sindikatu menijo, da ta 
omogoča delodajalcem podaljševanje obra
tovalnega časa, zaradi česar so številne tr
govke in trgovci oškodovani pri svojih te
meljnih pravicah.

V ponedeljek zbor 
v BTC

Sindikat delavcev trgovine Slovenije je 
za ponedeljek ob 20. uri in 30 minut skli
cal v Pivnici Kratochvvill na Šmartinski ce
sti 152 v Ljubljani zbor vseh trgovk in tr
govcev, zaposlenih na lokaciji BTC. Zbor 
je sklican, da bi pomagali trgovkam in tr
govcem, ki imajo težave zaradi podaljša
nja obratovalnega časa.

Sindikat 
Laboda se 

reorganizira
. *^ot nam je sporočil Jože Miklič, se
ktor območnega odbora sindikata teks- 
• ne in usnjarskopredelovalne industri- 
Je Za Dolenjsko, so za prihodnji torek skli- 
,ar,i zbori članov tega sindikata v Labo- 
U' Na pobudo Branke Novak, sekretarke 
ePubli§kega odbora sindikata, so se do- 

Sovorili, da bodo na njih reorganizirali 
j lndikat tega podjetja in izvolili nove za- 
uPnike.

0 rezultatih bomo poročali v prihodnji 
-—_ številki

Pokojninski zakon gre naprej
Neuradno smo obveščeni, da je predlog zakona o pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju nared za usklajevanje v vladni koaliciji. Bo
do pred tretjim branjem v državnem zboru predlagatelji našli še čas 
za vsaj informiranje socialnih partnerjev?

1,» HSn ■■ - ’ BHHHHHB

Dušan Semolič, je na tiskovni konferen
ci vodstva ZSSS ugotovil, da je socialno 
partnerstvo pri nas preveč odvisno le od 
enega samega ministra. Ker drugi sektor
ji vlade in tudi državni zbor delujejo dru
gače, je prišel v proceduro predlog spre
membe zakona o gospodarskih družbah. Če 
ga bodo poslanci potrdili, bodo delavci ostali 
brez predstavnikov v nadzornih svetih. Tega 
pa ne bi smeli početi pod krinko usklaje
vanja z evropsko zakonodajo, saj je z njo 
v neposrednem nasprotju.

Več na strani 5
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Republiški odbor Sindikata delav

cev trgovine Slovenije je imel prejš
nji petek prvo sejo to jesen. Na dnev
nem redu so bili pomembni pravil
niki, ki utrjujejo sindikat navznoter. 
Beseda je tekla tudi o vprašanju po
daljšanja delovnega časa trgovcev in 
trgovk, zaradi katerega bo sindikat 
skupaj s predsedstvom ZSSS prihod
nji teden organiziral posebno pro
blemsko konferenco. .

Sindikat delavcev trgovine Slovenije

Se en korak pri 
grajenju sindikata

Kot nam je po seji povedal sekre
tar SDTS Sandi Bartolje republiški 
odbor najprej sprejel dva pravilnika, 
ki bosta omogočila dokončno utrdi
tev sindikata, drugega naj večjega v 
družini Svobodnih sindikatov. Naj
prej je sprejel pravilnik o uporablja
nju sredstev socialnega sklada, zatem 
pa tudi pravilnik o stavkovnem skla
du.

Pri obravnavi predloga novega za
kona o delovnih razmerjih so člani 
republiškega odbora podprli stališča

povezovanjih. Še posebej naj zahte
vajo informacije o tem, ali bodo ogro
žena delovna mesta in kakšne bodo 
posledice pri plačah.

Ko gre za združevanje večjih pod
jetij, naj o morebitnih negativnih po
sledicah razpravljajo tudi območni 
odbori SDTS. Republiški odbor pa 
bo še naprej v stiku z državnimi or
gani, pristojnimi za izdajanje sogla
sij o prevzemih.

Ker je bila razprava o novem fi
nančnem pravilniku, s katerim je 
SDTS povečal članarino, zelo teme
ljita, so rezultati zelo dobri. Velika ve-

Ustanovljen sindikat Emporiuma
Zaradi podaljševanja delovnega časa zaposlenih v BTC, neposredni po

sledici podaljšanja obratovalnega časa, se vse več trgovcev in trgovk za
nima za včlanitev v sindikat. Kot nam je povedal Sandi Bartolje bil prejšnjo 
soboto ustanovni sestanek sindikata Emporiuma. Vanj seje že včlanilo 
30 zaposlenih, ki so izvolili tudi izvršni odbor. Zaradi samozaščite so prosili, 
naj imen predsednika in članov izvršnega odbora ne objavimo. Stanetu 
Drobniču, sekretarju območnega odbora SDTS, svojemu zunanjemu sin
dikalnemu zaupniku, pa so naložili, naj pregleda skladnost pogodb o de
lu s kolektivno pogodbo in zakonodajo. Prav tako mora pregledati tudi 
pravilnost obračunov plač.

V BTC so trgovci in trgovke v soboto zvečer 
gledali le drug drugega

Kot nam je povedal Stane Drobnič, ki se je v soboto po šesti uri zve
čer sprehodil po BTC, je bila takrat večina trgovin odprtih, vendar pro
dajalci niso imeli skoraj nobenega dela. Ko se jim je predstavil, so z njim 
poklepetali. Več jih je menilo, daje podjetje BTC podaljšalo obratovalni 
čas trgovin le zaradi tega, da bo na tej podlagi lahko povečalo najemnine. 
Je po tej prvi soboti, ko prodajalci niso upali zapreti trgovin (le nekateri 
iznajdljivi so se naredili bolne), še mogoče govoriti, daje obratovalni čas 
treba prilagoditi potrebam kupcev. Nam se zdi, da gre pri podaljšanju obra
tovalnega časa le za interes lastnikov kapitala po še večjem dobičku.

predsedstva ZSSS. Še posebej odloč
no so menili, da nov zakon ne sme 
okrniti sedanjih pravic zaposlenih. 
Pogajalce ZSSS so pooblastili, naj 
sprejeta stališča uveljavljajo še naprej. 
Če na pogajanjih ne bodo uspešni, pa 
naj ZSSS zaostri stališča do tega za
kona, podobno kot je to pred časom 
naredila pri pokojninskem zakonu. 
Sindikat delavcev trgovine Sloveni
je bo tako kot pri prejšnjih akcijah tudi 
tokrat v ospredju morebitnih protest
nih akcij.

Pri obravnavi rezultatov in proble
mov kapitalskega povezovanja pod
jetij (prevzemov) je republiški odbor 
verificiral dosedanje aktivnosti vod
stva sindikata. Izvršnim odborom sin
dikatov podjetij je naročil, naj sprem
ljajo dogajanja v svojem okolju. Od 
uprave podjetja morajo zahtevati, da 
jih pravočasno obvešča o morebitnih

Pobuda za razpravo 
o nacionalnem sistemu 
zdra vstvenega 
zavarovanja

V Sloveniji smo leta 1993 spreme
nili sistem zdravstvenega zavarovanja 
tako, da smo poleg obveznega zavaro
vanja uvedli še prostovoljno. Zavod za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije je 
takrat postal javni zavod, ki izvaja ob
vezno in prostovoljno zavarovanje.

Kako bo deloval 
socialni sklad

SDTS namenja za pomoč soci
alno ogroženim članom 12,6 od
stotka članarine. Pravico do soci
alne pomoči imajo člani, ki so naj
manj šest mesec včlanjeni v SDTS 
in redno plačujejo članarino. Pra
vico do pomoči lahko uveljavljajo, 
če so socialno ogroženi ter ob ele
mentarnih in drugih nesrečah. Po
moč lahko člani dobijo praviloma 
le enkrat na leto, socialno ogro
ženi v gotovini, oškodovanci ob 
elementarnih in drugih nesrečah 
pa v blagu in plačanih storitvah. 
O dodelitvi pomoči odloča poseb
na komisija pri izvršnem odboru 
republiškega odbora SDTS.

Višina denarne pomoči je od
visna od prosilčevega staža v sin
dikatu ter socialnih in družinskih 
razmer. Pomoč lahko znaša naj
več polovico povprečne neto plače 
v Republiki Sloveniji.

Strokovna služba SDTS bo o 
prejemnikih pomoči vodila poseb
no evidenco.

vil tudi sklad nezgodnega zavarov
nja. Z zavarovalnico, ki bo dala 
j ugodnejšo ponudbo, bo pred konec 
leta sklenil posebno pogodbo o 
lektivnem nezgodnem zavarov a
svojih članov. .

V zvezi s podaljšanjem °brat°JL 
nega časa trgovin, še posebej v d 
je republiški odbor sklenil sklica 
problemsko konferenco. Ta bo v P 
nedeljek, 18. oktobra, v Domu si 
dikatov v Ljubljani. Na njej bo 
stvo SDTS opozorilo zlasti na p 
trebo po spremembi za delavce 
lo neugodnega pravilnika o obra 
valnem času. Ta pravilnik je IT1'^_ 
strstvo za ekonomske °dn°s®.^a[j 
Ijavilo brez posvetovanja s sina' 
Ker je zelo liberalen, ga v podjetja 
tolmačijo po svoje, ne glede nap 
bleme zaposlenih, še posebej ze 
in mladih mater. Zaradi pravim'

čina sindikatov podjetij je prešla na 
nov sistem financiranja. Republiški 
odbor SDTS ima dober vpogled v fi
nančne tokove, saj se članarina zbi
ra pri Delavski hranilnici.

Večji dotok denarja pa SDTS ne 
bo uporabil za financiranje rednega 
dela, ampak denar usmeril v tri sklade. 
Poleg že omenjenih stavkovnega in 
socialnega sklada je namreč ustano-

Nadomestilo plače 
stavkajočim

O razpolaganju s sredstvi stav 
kovnega sklada lahko odloča le1 
vršni odbor republiškega odbor 
SDTS

Člani sindikata, ki so stavka*'’ 
lahko iz tega sklada dobijo nad 
mestilo izgubljene plače, kije en' 
ko eni zajamčeni plači.

Do nadomestila plače so sta 
kajoči upravičeni le, če je 'zV',, 
odbor SDTS soglašal z izvedb 
stavke.

Če sindikat družbe članarine n
odvaja skladno s pravilnikom, lah
ko izvršni odbor SDTS zavrne 
prošnjo za nadomestilo plače sta 
kajočim.

Do nadomestila plače v prime 
ru stavke so upravičeni le udeie 
ženci dalj časa trajajočih stav • 
V izjemnih primerih je mog°cc 
sredstva stavkovnega sklada up 
rabiti tudi za financiranje op°z°
rilne stavke.

Prostovoljno zavarovanje je bilo 
uvedeno z namenom, da bi tudi vsak 
posameznik zavestno prispeval k 
ohranjanju in izboljšanju svojega 
zdravja. S prostovoljnim zavarova
njem si posamezniki z ustreznim pla
čilom izboljšujemo dostopnost do 
zdravstvenih storitev, plačujemo za 
vse tisto, česar obvezno zdravstveno 
zavarovanje ne zagotavlja.

Slovenski model zdravstvenega za
varovanja ima vgrajene elemente so
lidarnosti in vzajemnosti, kar mu za
gotavlja potrebno kakovost.

V teh dneh se začenjajo razprave 
o nacionalnem sistemu zdravstvenega 
varstva. Ker del pozicijskih politikov 
govori tudi o tem, da se na tem pod
ročju lahko kujejo dobički, so posle
dice tega lahko usodne - tudi razpad

sistema zdravstvenega varstva■
edlast'1'Zavarovalnice so tudi pre> 

njenjem. m j
Davčni sistem (DDV) je Pov:"’(l 

prelivanje denarja iz zdravstveni j 
zavarovanja v državno blagajno- 

Ker ljudje na položajih zdravi 
nega sistema ne poznajo dovolj, D \
v krojitev novega sistema pose
di dnevna politika. j. |

Prepričan sem, da moramo Pr~. 
stavniki delavcev v teh razmerah! 
me mo ukrepati. Prav bi bilo, da 0 
vem nacionalnem sistemu zdraVSt
nega zavarovanja začnemo razp1 
Ijati socialni partnerji. Ljudem 
namreč dolžni zagotoviti dolga' 
no socialno varnost.

rov

Lado Afj?-
podpredsednik skupščine10

11^ FfTS ki je bila ustanovljena 20. novembra 1942 in je glasilo Zveze Svobodnih sindikatov Slovenije, izdaja predsedstvo ZS= ■
i-l .1 V l .11 ilil' - Dalmatinova 4,1000 Ljubljana • Za izdajatelja Rajko Lesjak, tel. 310-760 • Odgovorni urednik Franček Kavčič, tel. 13-41-232, novinar urednik Toru 

Naročnina, tel. 13-41-283 • Faks 061/317-298 • E-pošta: nde@sindikat-zsss.si • Posamezna številka stane 230 tolarjev . Žiro račun 50101-678-47511 . Tisk: DeloTČRd^' 
Ministrstvo za kulturo šteje Novo Delavsko enotnost med proizvode, za katere se plačuje 8-% DDV, ki je vštet v ceno posameznega izvoda
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Ljubljana pripravlja 
odlok o dežurnih 

prodajalnah
Kot smo neuradno izvedeli, je 

Za prihodnjo sejo mestnega sveta 
v Ljubljani že pripravljen odlok 
0 rnerilih za določanje dežurstev 
Prodajaln. Gre za obratovalni čas 
Prodajaln, ki poslujejo izven re- 

n6ga obratovalnega časa, kot ga 
v°'oča pravilnik o obratovalnem 
®u- Če smo prav obveščeni, bo- 
(> dežurne prodajalne z živili v 

0 roočju prve in druge stopnje 
varstva pred hrupom lahko obra
tovale vsak dan tudi po 24 ur, to- 
toj neprekinjeno. Neprekinjeno 
°do lahko obratovale tudi pro- 
ajalne na poslovno-trgovsko- 

SUm°vanjskih območjih. Tako bo 
Seveda le v primeru, da bodo 
totstni svetniki ta predlog, pri
pravljen v strokovni službi, tu- 

1 sPrejeli. Kot nam je pred dve- 
toa tednoma neuradno dejal ka
nski direktor Poslovnega si- 

S.Cma Mercator, pa neprekinje- 
111 obratovalni čas podjetjem ne 
pr,naša dobička.

Sindikat delavcev prometa in zvez Slovenije (SDPZ)

Za skrajšanje delovnega 
časa in niti tolar nižje plače

Je omogočil podaljševanje obra- 
tr a nega časa, številni trgovci in 
sovke ne morejo izkoristiti pra- 

dj.,e dnevnega in tedenskega po
tka, ugotavljajo v SDTS. Pravil- 

, ki vsebuje tudi nekaj nejasnih 
jodb, pospešuje tudi delo na čr
tit, .Problemski konferenci bo 
de[0Z°rjeno buli na potrebo, da se 
n: °Vr|i čas trgovin uredi s poseb- 
Dni ZaK°nom. Na konferenco so 
dj e8 sindikalistov povabljeni tu- 
^toinistrstvi za delo in za ekonom- 
j v Oclnose, inšpektorat dela in tržni 
ti ^Pektomt, urad za žensko poli- 

t 0'. ''druženje GZS za trgovino in

Republiški odbor SDPZ seje skla
dno s statutom ta teden določil svo
jo sestavo. V njem je 18 članov, ki 
zastopajo zlasti sindikate večjih pod
jetij in sistemov.

Najpomembnejša točka dnevnega 
reda je bila obravnava novosti na pod
ročju delovnopravne zakonodaje. Pri 
zakonu o delovnih razmerjih so čla
ne republiškega odbora zaskrbele zla
sti določbe o odpuščanju iz osebnih 
razlogov. Kljub zagotovilom, da so 
nove norme zapisane dobro, se bo
jijo, da bodo delodajalci te določbe 
izkoristili zase.

S skrajševanjem delovnega časa se 
je republiški odbor strinjal, saj je o tem 
na kongresu sprejel posebno resolu
cijo. Od pogajalcev Svobodnih sindi
katov pa je zahteval, naj od deloda
jalcev dobijo zadostna zagotovila, da 
plače in različni dodatki ne bodo manj
ši. Kot nam je po seji povedala Cvet
ka Gliha, sekretarka SDPZ, so člani

Svilni drugi.
Franček Kavčič

republiškega odbora odločno vztrajali, 
da zaradi skrajšanja delovnega časa 
plače ne smejo biti nižje niti za tolar.

Razpravljavci so precej besed na
menili posebnostim delovnega časa 
v dejavnostih prometa in zvez. Mar
sikje so zaposleni prisiljeni delati v 
podaljšanem času. Delo v prometu je 
treba opraviti ob vsakem času in tu
di izven običajnega delavnika.

Jože Jug, predsednik sindikata 
Cestnega podjetja Murska Sobota, je 
republiškemu odboru predlagal dva 
amandmaja na predlog zakona o po
kojninskem in invalidskem zavaro
vanju za tretje branje. Po prvem 
amandmaju bi bila pokojninska osno
va 38 (moški) in 41 (ženske) odstot
kov in ne 35 ali 38 odstotkov, kot piše 
v predlogu zakona. Po drugem 
amandmaju pa bi bila naj višja pokoj
ninska osnova lahko določena le v vi
šini trikratnika najnižje pokojninske 
osnove. Republiški odbor amandma-

Pri
razpravi 
o zakonu 
o
delovnih
razmerjih
je
vodstvu
SDPZ
pomagal
tudi
Gregor
Miklič

pravni Svetovalec
Igor Pišek, dipl. iur.

Delodajalec ima poslovno enoto v Ljubljani 
in tudi v Postojni. Ali lahko delodajalec do
loči delavcem različno osnovno plačo gle
de na to, v kateri poslovni enoti delajo oz. 
v katerem kraju delajo, čeprav sicer spa
dajo v isti tarifni razred in opravljajo enako 
delo?

„0 leden odgovorimo na zastavlje- 
0 vPrašanje, je potrebno definirati 
p(.n°vno plačo. V splošni kolektivni 
je ,?0(^i za gospodarske dejavnosti 
]oX ločeno, daje osnovna plača do- 
d0|ena za polni delovni čas, vnaprej 
ne ',’^ene delovne rezultate in normal- 
t,Q klovne razmere. V nadaljevanju 
dei!10 utemeljili, da kraj opravljanja 

a sam po sebi ne vpliva na višino

osnovne plače in bi torej v konkret
nem primem delavci morali imeti ena
ko osnovno plačo.

Problem, ki se zastavi pri obrav
navani zadevi, je naslednji: ali ugo
tavljati osnovno plačo na ravni pod
jetja ali naravni posameznih poslov
nih enot, ter nadalje: če ugotavljamo 
osnovno plačo na ravni podjetja in 
pri tem upoštevamo povprečne pri

čakovane rezultate dela na ravni pod
jetja, potem (npr. v trgovini) so v pred
nosti delavci, zaposleni v poslovni 
enoti, ki se nahaja na boljši lokaciji, 
saj bodo presegli pričakovane delovne 
rezultate na ravni podjetja in zato do
bili še dodatek na uspešnost, medlem 
ko delavci, zaposleni v poslovni enoti 
na slabši lokaciji, pričakovanih rezul
tatov dela na ravni podjetja morda ne 
bodo niti izpolnili. Tako pa bi bili de
lavci, zaposleni v istem podjetju, po
stavljeni v neenak položaj.

Pravilno sicer je, da se določi 
osnovna plača na ravni podjetja na 
osnovi pričakovanih rezultatov dela 
na ravni podjetja, tako da imajo de
lavci, ki opravljajo enako delo, ena
ko osnovno plačo, ne glede na to, v 
kateri poslovni enoti delajo. Zaradi 
preprečevanja diskriminacije med za
poslenimi v istem podjetju pa je po
trebno upoštevati ugotovljene priča
kovane rezultate dela na ravni poslov
nih enot v povezavi z ugotavljanjem 
individualne in kolektivne uspešno

jev ni sprejel, saj se je dolžan držati 
dogovora o vsebini pokojninske re
forme, kot so ga pred poletjem pod
pisali socialni partnerji. Ta dva 
amandmaja lahko sindikalisti iz Mur
ske sobote torej poskušajo uveljavi
ti le prek poslanskih skupin.

Člani republiškega odbora so go
vorili tudi o položaju pri kolektivnih 
pogodbah dejavnosti. Z zadovolj
stvom so ugotovili, da kolektivna po
godba za cestni potniški promet ni 
odpovedana in zato velja še do kon
ca prihodnjega leta. Do takrat ve
ljajo tudi vse druge sklenjene kolek
tivne pogodbe dejavnosti s področ
ja prometa in zvez (ena celo do kon
ca leta 2001).

Začenjajo se pogajanja o kolektivni 
pogodbi za pošto, ta naj bi po mne
nju SDPZ veljala tudi za manjša pod
jetja, ki se ukvarjajo s hitro dostavo 
pošte. O tem je sindikat obvestil tu
di resorno ministrstvo, ki pa za od
govor še ni našlo časa.

Strokovna služba Pošte Slovenije 
jeza pogajanja pripravila delovno gra
divo. SDPZ pa je pripravil poslovnik 
o pogajanjih. Ker so v SDPZ prepri
čani, da se morajo sindikati poenoti
ti, so organizirali tudi sestanek vseh 
na Pošti Slovenije organiziranih sin
dikatov. Za začetek pogajanj je sindikat 
pripravil tudi pogajalska izhodišča.

Po besedah Cvetke Gliha se bodo 
verjetno kmalu začela tudi pogajanja 
o kolektivni pogodbi za Telekom. Se 
prej bo SDPZ moral podrezati v tem 
velikem sistemu organizirane sindi
kate.

F. K.

sti oz. z dodatki za uspešnost. Če de
lavec preseže pričakovane delovne re
zultate, ugotovljene v poslovni eno
ti, kjer dela, je v skladu s predpisi 
upravičen do dodatka na uspešnost.

To bi dejansko pomenilo, da bi npr. 
delavec - prodajalec ob manjšem šte
vilu prodanih artiklov imel enako 
osnovno plačo kot delavec, ki dela v 
poslovni enoti na boljši lokaciji in ki 
je prodal večje število artiklov, ter da 
bi oba taka delavca, ki bi za enak od
stotek presegla sicer različne priča
kovane rezultate dela, imela tudi ena
ko velik dodatek na uspešnost. Na ta 
način bi riziko boljše ali slabše loka
cije nosil delodajalec in ne delavec 
in tako postavimo delavce v enako
praven položaj. Sicer beseda riziko 
z vidika delodajalca ni najbolj ustre
zna, kajti delodajalec bi v obeh pri
merih namenil enaka sredstva za pla
če, pri tem pa bi ta sredstva pravič
neje (neodvisno od boljše ali slabše 
lokacije poslovne enote) razdelil med 
zaposlene.
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Sedaj skoraj ni več 
dvoma, da bo bistveno 
spremenjen zakon o 
pokojninskem in 
invalidskem zavarovanju 
začel veljati v začetku 
prihodnjega leta. Državni 
zbor je namreč konec 
septembra zaključil 
drugo obravnavo, pri 
kateri se je več dni 
prebijal skozi več kot 
štiristo amandmajev. 
Vladajoča koalicija je vse 
pomembnejše predloge 
opozicije dosledno 
zavračala, pod streho pa 
je spravila vsa vladna 
dopolnila k zakonu.

se je zavedala nujnosti sprejetja 
vsaj kratkoročne reforme. Čeprav 
so pri pripravljanju reforme izha
jali iz stališča, da se pravice iz po
kojninskega in invalidskega zava
rovanja ne smejo povečevati no
beni od socialnih skupin prebival
stva in da se ne smejo uvajati no
ve pravice, je LDS dopustila, da 
sta dve vladni stranki uveljavili do
datne pravice za skupine prebival
stva, ki naj bi jih zastopali.

kozmetične narave in ne omogo
čajo, da bi novi sistem dalja časa 
obstal. Zaradi tega sta ti dve stranki 
zahtevali ponovno uvedbo druge
ga stebra, ki so ga socialni partnerji 
iz novega sistema izločiti. Zlasti je 
presenetljivo, daje to zagovarjala 
SDS, ki bi načelno gledano mora
la zagovarjati solidarnostni model 
pokojninskega zavarovanja, s svo
jimi predlogi pa gaje rušila. Z de- 
magoškimi in popolnoma nestro-

jo v rentna zavarovanja ter tako i
veno manj solidarno prispevajo 
tiste, ki manj zaslužijo in imajo n 
žje pokojnine. .

Raven razprav nekaterih posla ' 
cev, ki so se večkrat skličeva i 
vtise z nekajdnevnega obiska v 
državah EU, ki gaje organiziral mi
nister za delo, je bila prav miz 
no nizka. To, kar so jim uradnl 0 
tujih držav povedali v par uran, 
namreč skušali uporabiti za arg

Pokojninski zakon bo sprejet do konca leta

Ni res, da bo reforma 
preblaga, kol trdijo nekateri

Kar pet dni je trajalo drugo bra
nje zakona o invalidskem in pokoj
ninskem zavarovanju. Če upošte
vamo še nekajtedenske razprave na 
več sejah matičnega odbora za 
zdravstvo, delo, družino in socialne 
zadeve, lahko trdimo, da je spre
minjanje pokojninske zakonodaje 
najzahtevnejši projekt, ki se ga je 
lotil slovenski parlament v tem 
mandatu. Ker so v dosedanji raz
pravi sodelovali tudi socialni part
nerji, moramo ugotoviti, da so bi
li dogovori med njimi, ki jih je vlada 
prevzela v svoje amandmaje, v ve
liki večini vgrajeni v zakon.

Ob tem pa bi vendarle kazalo 
opozoriti, da je razprava ob spre
jemanju zakona pokazala na veli
ke razlike v pojmovanju slovenskih 
strank o ključnih vsebinskih vpra
šanjih pokojninskega sistema. Tako 
lahko ocenimo, da so posamezne 
vladne stranke skušale zagotoviti 
predvsem nekatere pravice skupin 
prebivalstva, kijih nekako “pokri
vajo”.

Vodilna vladajoča stranka LDS 
je zagovarjala rešitve, ki pomenijo 
resnejšo reformo prvega stebra po
kojninskega in invalidskega zava
rovanja, s čimer naj bi razbreme
nili javne finance in dolgoročno 
zagotovili stabilno delovanje po
kojninskega sistema, kot ga je 
opredelila znana bela knjiga o po
kojninski reformi. Ker so sindikati 
odločno zavrnili radikalno refor
mo, ponujeno v beli knjigi, je ka
sneje med socialnimi partnerji pri
šlo do pogajanj, po katerih so bi
le v predlogu zakona za drugo bra
nje bistveno blažje in za delavce 
sprejemljivejše rešitve. Posebej 
pomembneje, daje odpadel dru
gi kapitalski steber zavarovanja, 
ki bi zmanjšal medgeneracijsko 
solidarnost in dal večje ugodno
sti boljše situiranim. Čeprav ne
rada je na to pristala tudi LDS, ki

Upokojenska stranka DeSUS je 
zahtevala uvedbo vdovskih pokoj
nin, ki so sestavina večine pokoj
ninskih sistemov Evrope. Uvedba 
vdovskih pokojnin bo sicer povzro
čila pokojninski blagajni dodatne 
stroške, vendar bo proračun razbre
menila nekaterih socialnih dajatev, 
ki jih sedaj država in lokalne sku
pnosti usmerjajo prejemnikom naj
nižjih pokojnin. Med temi pred
vsem izstopajo vdovci in vdove. 
Povedati je še treba, da so nekate
re stranke nasprotovale vdovskim 
pokojninam, ker so socialni korek
tiv in tako le težko sodijo v sistem 
pokojninskega in invalidskega za
varovanja. V javnosti pa vdovske 
pokojnine vzbujajo pomisleke, ker 
bodo dodatno obremenile aktivno 
generacijo prebivalstva, zaradi če
sar bi lahko prišlo do novih med
generacijskih sporov.

Slovenski ljudski stranki je v za
kon uspelo vriniti državljansko po
kojnino, ki naj bi jo prejemali pre
bivalci, ki nimajo delovne dobe in 
rednih dohodkov iz drugih naslo
vov ter so starejši od 65 oziroma 
70 let. Državljanska pokojnina naj 
bi bila nekakšen državljanski do
hodek, vendar je izpeljana tako ne
dosledno, da pomeni čisti social
ni korektiv in zaradi tega ne sodi 
v sistem pokojninskega in invalid
skega zavarovanja. Zaradi tega lah
ko ocenimo, da je koncept držav
ljanske pokojnine le rezultat nena
čelnega koalicijskega dogovarjanja. 
Mislimo, da izvedbi pokojninske 
reforme ne more koristiti. Veliko 
ljudi, ki so do pokojnine prišli z de
lovno dobo, misli, da nihče ne more 
podariti skoraj 15 let delovne do
be komu, ki delovne dobe sploh ni
ma.

SKD in SDS sta pri drugi obrav
navi pokojninskega zakona marsi
koga presenetili, ko sta ostro napa
dli predlagane rešitve, češ da so le

kovnimi predlogi, ki naj bi po tr
ditvah poslancev SKD SDS mlaj
šim, ki šele vstopajo v pokojnin
sko in invalidsko zavarovanje, za
gotovili boljši pričakovan upoko
jitveni položaj, sta ti dve stranki za
htevali kapitalsko zavarovanje, ki 
je v mnogih tranzicijskih državah 
povzročilo izjemne socialne stiske 
večine prebivalstva. Predlogi, ki sta 
jih zagovarjali SDS in SKD, so obi
čajno sestavina politike liberalistič
nih mednarodnih denarnih institucij 
in zaradi tega predvsem v intere
su kapitala - ne ljudi. Njuna zahteva 
je v celoti zasenčila vsa druga opo
zorila na pomanjkljivosti pri spre
jemanju nove pokojninske zakono
daje, ki jih je izražala Združena lista 
pa tudi vrsta sindikatov - še poseb
no ZSSS. Tako je ostalo nekaj ne
jasnosti, ker dogovori socialnih 
partnerjev, kot jih je sprejel eko- 
nomsko-socialni svet, še niso ustre
zno vneseni v zakonsko besedilo.

Pri nastopih poslancev SDS in 
SKD je bilo videti, kakor bi ti dve 
stranki želeli onemogočiti izved
bo reforme in doseči bistveno ni
žjo raven pravic iz pokojninskega 
in invalidskega zavarovanja. K te
mu vtisu je v veliki meri prispevali 
tudi močno spolitizirane razprave
0 privilegiranih pokojninah in pred
logi za znižanje razmerja med naj
nižjimi in najvišjimi pokojninami, 
te razprave lahko označimo za de- 
magoški poskus zavajanja ljudi, ki 
ne vedo, da je razmerje med naj
nižjo in naj višjo pokojnino 1 : 4 že 
sedaj zelo socialno, če upoštevamo, 
da je razmerje vplačanih prispev
kov v posameznih primerih tudi

1 : 30. Če bi razmerje med pokoj
ninami še zmanjševali, bi lahko pri
šli v položaj, da bi tisti z boljšimi 
plačami zahtevali omejitev naj večje 
višine prispevkov. Tako je v neka
terih državah, kjer tisti, ki so zelo 
dobro plačani, del denarja vlaga-

lent za ali proti posamezni f® 
iz našega zakona. Na popolno n 

:snost takega načina obravnave! 
pozoril poslanec ZLSD Boj 
ontič, ki je stalno sklicevanje j>^ 
famozne obiske pokomentira 

arašanjem, ali bi se mu kolegi P 
anci pustili operirati, če bi jim P‘ 
;dal, da je kje v tujini za kra 
is videl tudi kakšno operacijo- P| 
:prav o medicini nima niti pdP
^VninincVi cictpm ip rUimfCC ^

leten sistem, aa zantevu 
ia temeljita proučevanja, m 1 
o strokovnjakov je priprav J 
iriznati, da dovolj dobro P°?n 
letovanje pokojninskega sis 
Način obravnave in lahkost- ^ 

o izkazali nekateri poslanci0
ooironJn no tnio i'zlz 11 Ctl 1P. !

gosta v slovenskem pan<u**~. 
a obravnava socialno terna

ičakujemo lahko, da bo P0^ 
(i zakon sprejet do konca 
sti, ki trdijo, daje nova V°.?L 
ca zakonodaja le kozmeticj’

te v Evropski uniji, ve, da 
nobena vlada pripravila 

iboke in resne reforme. »

aznavanja pokojnin^ . 
)v v Evropi, pa je opozic - 
SKD in SDS uspelo v de« 
i ustvariti vtis, da gre le . 
•eformo. Za tako pomoč 
ral biti minister za delo 
:n. Škoda je le, da vsa aP?
> globini in resnih poslej1' 
arme, ki jih dajejo sindm* 
;atere stranke, ob takemra. 
ssnice v javnosti nimajo taN



SEDEMDIMI v sindikate št. 36/14. oktober 1999

Tiskovna konferenca predsedstva ZSSS

Vlada želi delavce izriniti iz
nadzornih svetov'skovno konferenco ta 

P°nedeljek je Dušan Semolič 
acel z ugotovitvijo, da je vlada 
*)et Pripravila za delavce 
eUgodne spremembe zakona.
°* je povedal Milan Utroša, v 

Predsedstvu ZSSS posebej 
d9ovoren za soupravljanje, gre 

° gospodarskih družbah 
ki ga je pripravilo 

'histrstvo za gospodarske 
javnosti, že prej pa je 

^'aistrstvo za delo skušalo zakon 
soupravljanju dvakrat 
°slabšati v škodo delavcev, 

^obodni sindikati se še posebej 
® strinjajo s spremembo zakona, 
0 kateri bi bila udeležba 
slavcev v nadzornih svetih 
ovisna od statutov podjetij, torej 
akultativna, kar bi lahko privedlo
0 tega, da delavci v nadzornih 
yetih ne bi imeli več svojih

Predstavnikov.

besedah Milana Utrošeje v obrazloži
li Predloga zakona o spremembah in dopol- 
jj Vah zakona o gospodarskih družbah vla- 
rg žaPisala, daje bil v okviru programa Pha- 
v Popravljen tudi poseben projekt z naslo- 
v 171 Uskladitev slovenskega prava dmžb s pra- 
l^n EU. V 45. členu predloga sprememb za- 

na o gospodarskih družbah je med drugim 
, P'sano, da se dosedanjemu 264. členu ZGD 
°^a novi odstavek:

Največ eno tretjino vseh članov nadzorne- 
k SVeta, ki zastopajo interese zaposlenih, lah- 

jzvoli svet delavcev.
. akšna določba pomeni bistveno zmanjša
li Sedaj veljavnih zakonskih pravic delav- 
: v c*° sodelovanja pri upravljanju podjetij in 
^ j'direktnem nasprotju z določbami 79. člena 
nj °na o sodelovanju delavcev pri upravlja- 
S. U' Ta zakon namreč določa, da število pred- 
•. vnikov delavcev v nadzornem svetu družbe, 

je zaposlenih do 1.000 delavcev, ne mo- 
h|ti manjše od tretjine članov nadzornega 

j ®ta> v družbi, kjer je zaposlenih več kot 1.000 
L ilvcev, pa ne manjše od polovice članov 

^ornega sveta.
Ia predlog je po Utroševih besedah že tretji 

n°fus odprave delavskega predstavništva v 
^Zornih svetih družb po sprejetju zakona 
^ s°delovanju delavcev pri upravljanju, vla- 
j® Pa ga prvič želi izvesti pod krinko uskla- 
dJar>ja slovenske zakonodaje s pravnim re- I

I Zveza svobodnih sindikatov Slovenije v ce- 
zavrača predlagano dopolnitev ZGD, saj

1 bilo ob sprejetju takšne spremembe pred- 
j,avniŠtvo delavcev v nadzornem svetu po
tezne družbe v celoti odvisno od lastnikov.

1 bi namreč sami v statutu družbe odločili,

ali so v sestavi nadzornega sveta tudi pred
stavniki delavcev. V praksi bi to v številnih 
podjetjih pomenilo odpravo delavskega pred
stavništva v nadzornih svetih.

Utroša je prepričan, da v EU ni prav nobe
nega predpisa, ki bi narekoval takšno zakon
sko spremembo. Prav nasprotno se tudi zno
traj EU predvsem po sprejetju Evropske so
cialne listine (Strasburg 1989) in Direktive o 
evropskih svetih delavcev (Direktiva 94/45 
EC, 1994) vzpostavlja in krepi delavsko so
upravljanje tudi na ravni multinacionalk. Ure
ditev participacije delavcev v posameznih dr
žavah članicah EU pa je po Utroši v celoti pre
puščena nacionalnim zakonodajam.

Zakon o sodelovanju delavcev pri uprav
ljanju je prestal že dve strokovni mednarodni 
preizkušnji (mednarodna konferenca, ki jo je 
organiziralo ministrstvo za delo, družino in 
socialno politiko takoj po njegovem spreje
mu, ter mednarodna okrogla miza o souprav-

Milan Utroša, izvršni sekretar v ZSSS

ljanju v Sloveniji, Nemčiji in Evropi leta 1996) 
in obakrat so ga tudi tuji izdedenci ocenili kot 
sodoben zakon, ki je lahko vzor drugim dr
žavam kandidatkam za vstop v EU.

Pri pripravi zakona je vlada v celoti igno
rirala načela socialnega dialoga, čeprav se z 
njegovo razvitostjo rada hvali pred predstav
niki EU.

Med cilje in načela zakona je vlada zapisa
la, da ta v zvezi z nadzornimi sveti delniških 
družb uvaja pravico do delegiranja članov v

nadzorni svet ter določa vključevanje zaposle
nih v nadzorne svete kapitalskih družb do največ 
ene tretjine, kar je čisto zavajanje poslancev dr
žavnega zbora in javnosti. Ta pravica je bila uve
dena že z zakonom o sodelovanju delavcev pri 
upravljanju in zato ni prav nobene potrebe po 
njenem ponovnem uvajanju. Vladaje v obra
zložitvi predlaganega zakona podrobno navedla 
razloge in argumente za vse predlagane spre
membe, obrazložitvi člena o sestavi nadzornih 
svetov pa seje povsem izognila, saj zanj ni našla 
strokovnih argumentov.

V položaju, ko pri delodajalcih prevladu
jejo želje, da bi bile informacije o poslovnih 
rezultatih in drugih pomembnih zadevah iz 
gospodarskih družb poslovna skrivnost, so le 
predstavniki delavcev v nadzornih svetih ti
sti, ki imajo pravico dobiti za delavce po
membne podatke. Prav zaradi tega jih kot mo
teče dejavnike želijo odstraniti. Zanimivo je 
tudi to, da pri tem uporabljajo tudi neresni
ce. Bivši minister za gospodarske dejavnosti 
Metod Dragonja je na primer izjavil, da imajo 
zaposleni v Nemčiji predstavnike v nadzor
nih svetih le v montanski industriji.

Zaradi takšnega poseganja vlade v pravice 
zaposlenih do sodelovanja pri upravljanju pod
jetij in ob tem še hkratnega sklicevanja na us
klajevanje zakona s predpisi v EU je Zveza svo
bodnih sindikatov Slovenije prisiljena o tem 
obvestiti Evropsko konfederacijo sindikatov in 
pristojne organe EU ter zahtevati njihovo ukre
panje. To je ZSSS dolžna narediti, čeprav se 
zaveda, da lahko to le poslabša pogajalske po
zicije Slovenije pri njenem vključevanju v EU, 
je izvajanje sklenil Milan Utroša.

Da zakona o gospodarskih družbah ni tre
ba usklajevati z evropskim pravnim redom, 
je prepričana tudi Metka Roksandic. Po nje
nih besedah je Revoz, čeprav imajo njegovi 
delavci predstavnike v nadzornem svetu, med 
najuspešnejšimi družbami v Sloveniji. Delavci 
torej niso ovira za uspešno poslovanje družb. 
Je pa res, daje bila vlada dolžna nekaj nare
diti v zvezi z uporabo slovenščine pri vode
nju družb. Tudi tuji lastniki in menedžerji na
mreč morajo zagotavljati informacije in vo
denje delovnega procesa v slovenskem jezi
ku. To seveda ne pomeni, da se morajo slo
venščine tudi naučiti.

Na vprašanje novinarjev, zakaj prihaja 
do razkoraka med načelnim zavzemanjem 
vlade za socialno partnerstvo in dejanskim 
življenjem, je Semolič odgovoril, da se od
govornost vlade za socialni dialog preveč
krat veže le na ministra Toneta Ropa. Ta 
minister dogovore s socialnimi partnerji 
spoštuje, ko pa gre za vlado v celoti ali dr
žavni zbor, pa je drugače.

F. K.
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Nedavno tega je ekonomsko- 
socialni svet predlagal, naj bi ob 
pred letom dni nastalem in letos 
spomladi tudi pri nas objavljenem 
'Manifestu ekonomistov o 
brezposelnosti v Evropski uniji’, 
tudi slovenska ekonomska stroka 
povedala svoje mnenje, kako v 
Sloveniji zmanjševati 
brezposelnost oziroma povečati 
zaposlenost aktivnega 
prebivalstva. Ocenila naj bi tudi, 
ali so predlogi rešitev, ki jih v 
manifestu ponujajo pretežno 
italijanski in španski ekonomisti 
ob sodelovanju ekonomistov iz 
ZDA, primerni tudi za slovensko 
rabo. Nekatera ugledna imena 
slovenske ekonomske znanosti so 
se oglasila že ob izidu 
prevedenega manifesta v 
Slovenski ekonomski reviji letos 
spomladi. Ta ponedeljek pa so se 
ekonomisti v precejšnjem številu 
odzvali vabilu na posvet, ki so ga 
skupaj pripravili Društvo 
ekonomistov Slovenije, Državni 
svet in Društvo občanski forum.

Manifest je nastal lani jeseni kot ponudba 
nekaterih možnih ukrepov za zmanjšanje ne
zaposlenosti v Evropski uniji, v kateri po pre
pričanju avtorjev ni soglasja ne o vzrokih za 
že dolgoletno visoko stopnjo nezaposlenosti, 
ne o možnih rešitvah. Moti jih tudi to, daje 
Evropska unija boj proti brezposelnosti sicer 
vpisala med svoje cilje, izvedbo pa prepusti
la posameznim državam. Manifest se, grobo

ski skupnosti, da je nezaposlenost nadloga, 
ki jo je pač treba trpeti. Velik del nezaposle
nosti v Evropi je nepotreben in ga je mogo
če v nekaj letih zmanjšati za pet odstotnih točk, 
menijo avtorji manifesta in ponujajo nekaj re
šitev (v NDE smo jih predstavili v 12. števil
ki, 25. marca letos).

V Manifestu so med vzroki za visoko brez
poselnost v Evropski uniji poudarjeni ome
jevalni monetarna in fiskalna politika, ki ni
sta omogočali večjega razmaha naložb ter na 
drugi strani napačna politika ponudbe dela. 
Kot velike ovire zaposlovanju manifestovi av
torji omenjajo zajamčenost določene najni
žje plače (določene kategorije ljudi, ki so voljni 
delati za manj plačila, se zato ne morejo za
posliti), zakonsko zagotovljeno preveliko var
nost delovnih mest, premajhno prilagodljivost 
plač, ki se določajo s kolektivnimi pogodba
mi, ter prizadevanja za krajši delovnik ob ne
spremenjenih plačah in zgodnejše upokoje
vanje.

Evropske države se poleg tega zatekajo k 
ukrepom za reševanje posamičnih vprašanj, 
s katerimi skušajo vsaj malo popraviti naj večja 
izkrivljanja, kijih povzroča sedanja politika

nujna. In nujno je, da vse članice Evropske 
unije uvedejo strategijo ukrepov za zmanjsc 
vanje nezaposlenosti. Nadaljnja neenotnost 
tem pogledu bi slej ko prej škodila učinko 
vitosti ukrepov.

Dr. Ferdinand Trošt je opozoril, daje pro
dni nezaposlenosti pravzaprav še večji, kot 

j Poznava Evropska unija, saj je k 19 mili- 
,°n°m nezaposlenih v tej skupini držav tre- 
a Prišteti še 26 milijonov nezaposlenih v 
modni Evropi. Na tem prostoru je torej 45 

1 lJ°nov nezaposlenih!
Zbranim slovenskim ekonomistom seje zdelo 

esporno, da se bo morala Evropa, z njo pa tu- 
Movenija, prilagoditi svetovnim trendom na 

P°dr°čj n trga dela. Za to pa potrebuje sveže ideje, 
fak0 reševati to težko vprašanje; tudi ta mani- 
estje dokaz, daje kapitalizem izčrpal svoje ideje,

dav resnici ne ve, kako naprej

Alenka Kajzer: Naša država žezd^l 
investira v višini 4,3 odstotka BDP• '

Slovenija naj bi se s problemom nezaposle- 
sk;Stl' k* Je s'cer podobne vrste kot v Evrop- 

'uniji, spopadla najprej z raziskovalnimi 
Pr°jekti, ki bi določili prave vzroke dolgoletne 
jjo. nezaposlenosti in nakazali rešitve. Zelo 
1^ korali biti tudi pozorni na gibanje kapita- 

v svetu in dovzetni za nove ideje. Viljem 
erhar pričakuje boljše zamisli o reševanju 

I«. Vprašanja od evropske politične levice, 
Je uvidela, daje kapitalizem v krizi in za 
z|iko od desnice hiter tehnološki razvoj oce- 

JUje kot vzvod in ne kot oviro za večje za-

Davor Savin: Primanjkljaj v proraču
nu bi bil upravičen samo v tako ime
novanem razvojnem delu, saj bi se ta
ko vloženi denar hitro povrnil in ne bi 
imel slabih stranskih učinkov.

lepe, vendar premalo koristne in od njih ni pri
čakovati velikega povečanja zaposlenosti.

Posvet slovenskih ekonomistov o manifestu evropskih 
ekonomistov o brezposelnosti v Evropski uniji navrgel 
nekaj zamisli o reševanju brezposelnosti pri nas

V razpravi na posvetu so sodelovali pred 
vsem profesorji obeh ekonomskih fakulte » 
ljubljanske in mariborske, predstavniki ur 
da za makroekonomske raziskave in razvoj 
pri vladi in predstavniki sindikatov.

Manifest se je večini zdel dober pri ugotuv 
ljanju stanja in posledic, manj pa so bili zad° 
voljni z ugotavljanjem vzrokov za visoko brez 
poselnost v Evropi in s predlaganimi ukrepi, zla5 
če jih gledamo iz slovenske perspektive.

Ferdinand Trošt: Avtorji manifesta so dobro za
deli stanje in posledice v prihodnje, podcenili 
pa hitrost sprememb v svetovni ekonomiji, za
to predlagane rešitve niso najboljše.

vzeto, precej nagiba k rešitvam držav, ki so 
tržno liberalnejše in so v zadnjih letih moč
no zmanjšale nezaposlenost; ZDA, Velika Bri
tanija in Nizozemska. Pravzaprav sta od čla
nic Evropske unije znižali brezposelnost sa
mo Velika Britanija in Nizozemska, pri osta
lih članicah pa ostaja v glavnem nespreme
njena: v povprečju je 11-odstotna (19 mili
jonov nezaposlenih), med posameznimi čla
nicami pa niha od štirih odstotkov (Nizozem
ska in Luksemburg) do preko 20 odstotkov 
(Španija). Avtorji manifesta so bili zelo kri
tični do splošno razširjenega mnenja v Evrop-

sprememb na ponudbeni strani 
(spodbujanje delodajalcev k od
piranju novih delovnih mest) ter 
tako povpraševalno politiko, ki bo 
evropskemu gospodarstvu omo
gočala, da bo začelo povečevati 
akumulacijo kapitala in produk
tivnost ter izkoriščati vse proiz
vodne možnosti, ki jih bo pora
jala reforma politike ponudbe de
la.

Za avtoije manifestaje torej sil
no pomembno povečanje naložb 
v gospodarstvu in javnem sektor
ju, pri čemer naj bi pomembno 
vlogo odigrale tako države z za
četnimi spodbudami kot Evrop
ska centralna banka. Paziti pa bi 
bilo treba, da naložbeni ciklus ne

bi sprožil inflacijskega vala. Ponudbo delovnih 
mest pa bi bilo potrebno večati tudi z uved
bo znatno večje prilagodljivosti evropskega 
trga dela ter, kjer je potrebno, zmanjšati za
konsko varnost delovnih mest, zmanjšati za
varovanje po kolektivnih pogodbah ter odpra
viti ovire za vključevanje novih podjetij na trg 
in ovire za zemljepisno gibljivost delovne sile. 
Avtorji menijo, da pri zmanjševanju zakon
ske zaščite delovnih mest ne bi bilo priporoč
ljivo iti tako daleč kot v ZDA ali na Japon
skem, kjer zaščite skorajda ni. Je pa po nji
hovem prepričanju tovrstna paleta ukrepov

segla jo je z znižanjem davkov in ta instru- 
mentarij je na voljo tudi Sloveniji, je menil 
Savin.

Nekateri govorci, med njimi posebej Brane 
Mišič, so opozorili, da se je pri nas v zad
njih letih razpaslo skoraj ameriško hlastanje 
po hitrem dobičku. ZSSS je bila pripravlje
na, je pojasnjeval Mišič, odreči se delu plač, 
če bi zaradi tega porasla zaposlenost. Ven
dar se to ni zgodilo. V nasprotju z nekateri
mi ekonomisti pa je tudi menil, daje insti
tut minimalne plače velika pridobitev, zato 
težnja, da bi dopuščali plačevanje tudi pod 
to ravnijo, za svobodne sindikate ni sprejem
ljiva.

Jože Mencinger (posveta se ni udeležil, po
slal je svoje misli o nezaposlenosti v Slove
niji) meni, da sta najbolj usoden in najbolj tra
jen učinek na število in strukturo zaposleno
sti imela in ga bosta še v prihodnje deindu- 
strializacija in globalizacija. Zato je treba v 
Sloveniji še nekaj let računati z upadanjem 
zaposlenosti v delu industrije, ki sta mu osa
mosvojitev in tranzicija prizanesli, in z rast
jo deleža nezaposljivih med brezposelnimi. 
Zasluge za to, da ni huje, Mencinger pripi
suje dosedanjemu decentraliziranemu razvoju 
Slovenije.

Sociolog Matjaž Hanžek s Fakultete za druž
bene vede je opozoril, da so posledice neza
poslenosti širše in globlje kot le ekonomske. 
Zato je za boj zoper to nadlogo potrebna ve
lika politična volja, konsenz politike v celo
ti, od vlade, parlamenta do strank. Potrebni

Matjaž Hanžek: Za uspešno reše*? 
nje nezaposlenosti je potreben naJs 
ši politični konsenz.

#

\
**>ez Malačič: Za primerjavo potrebnih ukre- 

,v v Se zaradi rezultatov kar same ponujajo ZDA, 
°e evropske države.

Gdanske rasti. No, država v Sloveniji že zdaj 
Q , 'ko investira, saj za to porabi letno kar 4,3
I vst°tka bruto domačega proizvoda. So pa na- 

. e pri nas premalo učinkovite. Davor Sa- 
'n z mariborske Ekonomsko-poslovne fakul- 
'e je menil, da mora biti proračun bolj ali 
a(\j uravnotežen, brez primanjkljaja, ki ge- 

er'ra inflacijo. Vendar bi bilo mogoče raz-
■ °J spodbujati brez stranskih učinkov s tako 
^enovanim razvojnim delom proračuna, ki
II lahko bil v primanjkljaju, in s katerim bi 
l ko financirali naložbe v nekatere projek- 
c- Tako vloženi denar bi se namreč zelo hi- 
r° Povrnil.

Alenka Kajzerje tako kot še nekateri v raz- 
^rav' podvomila o učinku zmanjševanja plač, 
j av tako pa je prepričana, da so zamisli, kot 
e "leja o zaposlovanju za določen čas, sicer

delo? Ekonomisti 
pravijo, da ne in da 
bomo morali Sloven
ci temeljito spremeni
ti mišljenje o tem.
Uvesti je torej treba 
kar največ oblik zapo
slitve, da bi čimveč 
ljudi dobilo možnost 
zadelo. Ljudje bi mo
rali znižati svoja me
rila o še sprejemljivi 
višini plačila za njiho
vo delo, je menil Ja
nez Malačič in dodal, 
da bi bilo treba več 
pozornosti posvetiti 
rešitvam v tistih drža
vah, ki so nezaposle

nost v zadnjih letih uspele moč
no znižati. Treba seje bolj pribli
žati razmeram na trgu dela v ZDA, kako da
leč pa naj gre Slovenija pri tem, pa je odvi
sno od analize koristi in stroškov, ki naj do
loči stopnjo solidarnosti v družbi. Jože Gla- 
ser, direktor Zavoda za zaposlovanje, pa je me
nil, da bi bil za Slovenijo zaradi velikih kul
turnih razlik velikanski izziv, kako na naša tla 
presaditi anglosaksonske izkušnje in kako do
seči, da bi se tudi prijele.

Drugi ekonomisti pa so se zgledovali raje 
pri državah, ki so na druge načine in ne z li
beralistično delovnopravno zakonodajo do
segale dobre rezultate pri zaposlovanju. Da
vor Savinje denimo navedel primer Irske, ki 
je ena najuspešnejših držav v okviru OECD 
in ima najvišjo gospodarsko rast na svetu. Do

Viljem Merhar: Strinjam se z avtorji manifesta, 
da je za visoko brezposelnost kriv neoliberali
zem. Ob tem se sprašujem, kakšna bo prihod
nost kapitalizma, ki očitno nima več idej, kako 
reševati kritična vprašanja.

so nacionalni programi in cilji, brez katerih 
bi bile vse aktivnosti za zniževanje brezpo
selnosti pomembnejše za tiste, ki se z brez
poselnostjo poklicno ukvarjajo, kot za brez
poselne same.

Dolgoročno gledano pa je nemara najbolj 
prava strategija zmanjševanja nezaposlenosti 
tista, ki bo vložila kar največ v dobro izobrazbo 
kar naj večjega števila ljudi in ki bo dopusti
la kar največjo možno prilagodlj ivost trga dela. 
Taka strategija, meni Janez Malačič, bo za
gotovila posameznikom potrebna znanja, s ka
terimi se bodo lahko uspešno prilagajali hi
trim in stalnim spremembam v svetu dela v 
prihodnjem stoletju.

B. R.
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Pogovor s sekretarjem v območni organizaciji ZSSS za 
Gorenjsko Antonom Stražišarjem

Delodajalci se ne smejo 
poigravati z delavskimi
pravicami
Na Gorenjskem v 
gradbeništva še ni 
konjunkture

V sindikat delavcev gradbenih de
javnosti na Gorenjskem je vključe
nih preko 1200 delavcev. “Največ čla
nov imamo v Gradbincu iz Kranja, 
Tehniku iz Škofje Loke, Gradisu iz 
Jesenic, Obrtniku iz Škofje Loke, Go
rencu iz Radovljice, SGP iz Tržiča, 
OPT Gradu iz Bleda, Kamnoseštvu 
iz Kranja in še nekaterih manjših pod
jetjih,” pravi Stražišar.

“Tako kot drugod po Sloveniji se 
je tudi na Gorenjskem kriza v grad
beništvu začela na začetku devetde
setih let. Zaradi razpada tržišča in vojne 
na Balkanu so gradbena podjetja iz
gubila velik del poslov, hkrati pa je 
močno upadel tudi obseg investicij na 
domačem trgu. Zato se je število za
poslenih v večini gradbenih podjetij 
drastično zmanjšalo,” pojasnjuje Stra
žišar. “Ob tem pa moram povedati, da 
so gradbena podjetja pri zmanjševa
nju števila zaposlenih praviloma upo
rabljala mehke metode reševanja trajno 
presežnih delavcev, delno pa seje šte
vilo delavcev v gradbeništvu zmanj
šalo tudi na račun tujcev, ki niso več 
dobili delovnih dovoljenj. Večina grad
benih podjetij je trajno presežne de
lavce odpuščala postopoma, zato no
beno podjetje - razen Vatrostalne, ki 
je morala v stečaj - ni propadlo čez 
noč, kakor se je to dogajalo nekate
rim velikim podjetjem na drugih ob
močjih Slovenije.”

“Nekatera podjetja so poskušala 
svoje težave rešiti tudi z združevanjem 
moči z bolj uspešnimi podjetji bodisi 
iz Gorenjske ali drugih območij. Tako 
je denimo Gradbinca, ki je zabredel 
v težave, prevzelo podjetje SGP Pri
morje iz Ajdovščine. Nekatera pod
jetja pa za to, da bi izboljšala svojo 
konkurenčnost, na trgu nastopajo s 
skupnimi ponudbami. Kljub vsem na
porom, da bi povečali svojo konku
renčnost, učinkovitost in poslovno 
uspešnost, pa gradbinci na Gorenj
skem še niso prišli na zeleno vejo. 
Razlog je v pomanjkanju večjih in
vesticij, saj se v gospodarstvu na Go
renjskem še ni začel nov razvojni ci
kel, prav tako pa primanjkuje sred
stev za investicije v infrastrukturo.”

Plače z zamikom

“Na marsikaterem območju v Sloveniji 
gradbena podjetja že občutijo konjunkturo, 
na Gorenjskem pa še ne. Na našem 
območju ne gradijo nobene avtoceste, pa 

tudi investicij na področju gospodarstva in v 
javnem sektorju je še veliko premalo,” pravi 
sekretar območnega odbora Sindikata delavcev 
gradbenih dejavnosti Slovenije na Gorenjskem 
Anton Stražišar. “Zato je tudi ekonomski položaj 
delavcev v gradbeništvu na Gorenjskem še vedno 
dokaj neugoden.”

cev na Gorenjskem? “Slabo!” pravi 
Stražišar. “Večina gradbenih podje
tij na našem območju ima likvidnost
ne probleme, kar v svojih žepih ob
čutijo tudi delavci. Večina delavcev 
v gradbeništvu sicer ima plače po ko
lektivni pogodbi, v marsikaterem 
podjetju pa delavci prejemajo plače 
s krajšim zamikom. V nekaterih pod
jetjih imajo celo takšne likvidnost
ne probleme, da delavcem del plače 
izplačujejo v bonih.”

leti, ko je bila ta dejavnost v celotni 
Sloveniji v največji krizi. V nekate
rih regijah, zlasti tam, kjer gradijo av
toceste ali kakšne druge večje inve
sticije, so se začele razmere izbolj
ševati, na Gorenjskem pa še ne.

Zaradi neugodnih ekonomskih raz
mer so v marsikaterem gradbenem 
podjetju na Gorenjskem zaostreni tudi 
odnosi med delavci in delodajalci. “V 
nekaterih podjetjih sveti delavcev do
bro delujejo, denimo v Gradbincu,

Anton
Stražišar:
Proti
delodajalcu,
kije
zavestno
kršil
delavske 
pravice, sem 
podal 
kazensko 
prijavo.

Kako takšne razmere vplivajo na 
ekonomski položaj gradbenih delav

Kako pa delodajalci spoštujejo dru
ge pravice delavcev “V večini pod
jetij so delavci regres za letni dopust 
letos prejeli v več delih. Regres za ma
lico delavci v vseh podjetjih preje
majo po kolektivni pogodbi. Pri po
vračilu prevoznih stroškov pa v ne
katerih podjetjih že prihaja do pro
blemov. Nadur delodajalci običajno 
ne izplačujejo, pač pa jih delavci lah
ko porabijo kot proste ure izven grad
bene sezone,” pravi Stražišar. “Če se 
za spoštovanje pravic, ki delavcem 
pripadajo po zakonih in kolektivni po
godbi, ne bi zavzemal naš sindikat, 
bi bil ekonomski položaj delavcev še 
slabši. V marsikaterem podjetju se 
morajo sindikalisti pogajati za vsa
ko izplačilo, ki pripada delavcem.” 

Po Stražišarjevih besedah ekonom
ski položaj delavcev v gradbeništvu 
na Gorenjskem ni nič boljši kot pred

Tehniku in še nekaterih podjetjih. 
Tam, kjer jih ni, pa se problemi mar
sikdaj toliko časa kopičijo, da vseh 
ni več mogoče rešiti.”

Plače v kemijski, 
nekovinski in gumarski 
industriji so po 
kolektivni pogodbi

Sindikat nudi svojim članom tudi 
pravno pomoč, vendar pa se po Stra
žišarjevih besedah delavci v gradbe
ništvu na Gorenjskem zadnje čase ne 
zatekajo po pomoč nič bolj pogosto 
kot v preteklosti. “Največ gradbin
cev išče pravno pomoč zaradi preza
poslovanja, ko v podjetjih izločajo po
samezne dejavnosti in prezaposlujejo 
delavke k zasebnim delodajalcem. 
Nekateri se zatečejo po pomoč na sin
dikat tudi zaradi šikaniranja deloda
jalcev.”

“Razmere na področju kemijske 
dustrije na našem območju so na sre® 
bolj ugodne kot na področju gra® 
ništva,” pravi Stražišar, ki je.tu fta 
kretar območnega odbora Sindika 
kemične, nekovinske in gumarske 
dustrije Slovenije. “V sindikat KN 
je na našem območju vključenih oko
2900 delavcev, največ pa je zapos
nih v Savi Kranj, Termu Škofja 0 
ka, Atotechu-KTP Podnart, Termo- 
polu iz Sovodenj, Industriji plast‘ 
nih izdelkov IPI Jesenice in še ne 
terih podjetjih.” .. k:

“V nekaterih podjetjih v kemijs* 
industriji, ki so v slovenskih razm^ 
rah izredno uspešna in so izplace ‘ 
la plače znatno nad kolektivno p°£ . 
bo, v zadnjem obdobju realno zmanj 
šujejo plače in se približujejo im® 
diščnim plačam po kolektivni pog® 
bi,” opozarja Stražišar. “V zvezi s te ^ 

sindikatu sprašujemo, ali se 
ovečali a netiti lastnikov v taksW

se v sindikatu sprašujemo, ah sc 
so povečali apetiti lastnikov v taksn 
podjetjih, saj se njihova Pos*°™. 
uspešnost na srečo ne zmanjšuje-•< 
lodajalci pa se morajo zavedati, daJ
uspešnost na srečo ne zmanjšuje 
lodajalci pa se morajo zavedati, , 
takšna politika povečevanja dobick ^ 
na račun /manišp.vania nlač iCta.
taksna politika povečevanja ouun- 
na račun zmanjševanja plač igra z®g 
njem, saj so ljudje zaradi nje nez 
dovoljni, kar se lahko odrazi tudi p 
delu.” v

Stražišar prav tako opozarja, da ^ 
nekaterih kemičnih podjetjih, ki 
v lasti tujcev, zmanjšujejo število Z 
poslenih. “Delavci se bojijo, da g 
pri tem za ukinjanje proizvodnj ^ 
ohranja pa se trgovinska dejavno • 
Sindikat bo moral še naprej te Pr° 
cese budno spremljati.” ,

“Sicer pa je tudi v kemijski ind 
striji tako kot v večini panog. Nek 
tera podjetja poslujejo zelo uspeš® ' 
druga pa slabše. Denimo Termo in •> 
va, ki bo celo povečala število delo 
nih mest, sta dobri podjetji, IPIJ 
senice pa pestijo resne težave.

Prav vsa podjetja na področju k 
mične, nekovinske in gumarske i 
dustrije na Gorenjskem pa po Str* 
žišarjevih besedah spoštujejo kole _ 
tivno pogodbo tako pri izplačilu 
kot pri izplačilu regresov za letni d 
pust in za malico ter drugih prejelT1
kov.

Na področju obrti še 
vedno cveti delo na 
črno

Anton Stražišarje tudi sekretar
ial-močnega odbora Sindikata komun- 

nega in stanovanjskega gospodarsN 
Slovenije na Gorenjskem. “Na te1 
področju je ta čas pravzaprav najina11-1 
problemov. Res pa je, da so v nek 
terih okoljih zaradi oblikovanja n® 
vih občin začeli razmišljati tudi o m
organizaciji komunalnih podjetij. S'
j1! ■ i i _—11 ti-dikat bo te procese budno sprem. 
da ne bi delavci potegnili krajšaj 
konca. V zadnjem času je naš sin® 
kat posvetil veliko pozornosti tu 
ustanavljanju sindikalne podružnic 
v Varnosti v Kranju, ki je začela ^ 
ševati nekatera odprta vprašanj11 
podjetju.”* J J v *ti'

Stražišar daje strokovno pomoč , 
di članom Sindikata obrtnih del1® j 
cev Slovenije na območju Jesen1 |
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L a.cc llaJveč problemov imajo de- 
le.Cu' °brti, vendar jih sindikat naj- 
v J° P°maga, saj se mnogi delavci 
iiinJa't‘ne uPa-)° včlaniti, ker se bo- 
da ’i Se *3°(^° s tem zamerili delo- 
„rlcu-Na področju obrti in podjet- 
Veji^aJe na našem območju še vedno 
kat' ° zaPosl°vanja na črno, marsi- 
je, eij‘ delodajalec pa tudi ne spoštu- 
tov l-tivne P°g°dbe- V eni od obra
tom t Sm° Se srečali cel° s prime- 

’ k° delavke več kot tri mesece 
nri° Pre-iele plače. Ker niso bile več 
obfavljene zastonj delati, so o tem 
$ku< S|*'*e *n^Pekcijo za delo in si po
nj 3 e za8otoviti socialno varnost 
ŠD(»iaV0C*U za zaP°slovanje. Ko je in- 

kcija za delo delodajalcu izdala 
, rezno odločbo, pa je izplačal pla- 
obnv?10 t*st'm delavkam, ki se niso 
del j ■ na Inšpekcijo za delo. Tega 
da. ajalca sem prijavil zaradi suma, 
vJe St°r'* kaznivo dejanje, saj je za- 
an* n° kršil pravice delavcev,” pravi 
J'°n Stražišar. “Delodajalci se mo- 
vjc° zavedati, da se z delavskimi pra- 
de|arn' ne morejo poigravati, saj imajo 
dikavai svojega zaščitnika - to je sin-

Andragoški center Republike 
Slovenije budno spremlja dejav
nost študijskih krožkov, kijih po 
Sloveniji izvajajo pod njegovim 
okriljem. Andragoški vsako leto 
izbere tudi tiste krožke, ki si za 
svoje delo zaslužijo še posebno na
grado. Letos je med nagrajenimi 
tudi študijski krožek, kije pod na
zivom “Naloge Svobodnih sindi
katov pred vstopom Slovenije v 
Evropsko unijo” potekal v območ
ni organizaciji ZSSS v Podravju, 
njegova mentorica pa je bila Ma
rija Erakovič.

“V naši območni organizaciji so 
se študijski krožki uveljavili kot 
izjemno uspešna oblika samo- 
usposabljanja in dodatnega izobra
ževanja sindikalnih funkcionarjev 
in zaupnikov," pravi Marija Era
kovič. “Za sodelovaje v študijskih 
krožkih je med člani sindikata ve
liko zanimanja. Na začetku so naši 
člani sicer nekoliko nezaupljivi, 
ko pa ugotovijo, da usposabljanje 
ne poteka po klasičnih metodah, 
temveč na neformalen način, pa 
se v študijski krožek vključijo zelo 
aktivno."

Sindikalna lista
Dktobei:r 1999 Gospodarske dejavnosti

(temelj je SKP za gospodarstvo)

SIT

Javni sektor" 
(nekdanje negospodarstvo) 

SIT

3.500.00

1.750.00
1.218.00 

38,55
67.882,00

3.778.00

1.888.00 
1.315,00

38,55
55.149,00

PrW del
*• Dnevnice

~ cela dnevnica
(nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)

~ Polovična dnevnica 
(nad 8 do 12 ur odsotnosti)

~ znižana dnevnica (od 6 do 8 ur)
Kilometrina (od 27. 8. 1999 dalje)

^ Počeno življenje
Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja do višine zneska po predloženem 
računu, ki ga odobri delodajalec 
Regres za prehrano (od 1.7. 1999)
- Po SKPGD (na delovni dan)* 558,00 558,00

0rugi del
*' 'Jubilejne nagrade

~ po SKPGD (delo pri zadnjem delodajalcu)
-za 10 let 54.537,00
-za 20 let 81.806,00
- za 30 let 109.074,00

Odpravnina ob upokojitvi 339.138,00
oziroma dve plači delavca, 

če je to zanj ugodneje
' Solidarnostne pomoči

- Po SKPD - ob smrti delavca 101.732,00
- ob smrti v ožji družini 50.866,00 

” Minimalna plača (od 1.8.1999) 72.521,00
*' Zajamčena plača 39.981,00

" Kegres za letni dopust
' najmanj 102.000,00
- ali največ za september - 120.044,00

46.363.00
69.545.00
92.726.00

514.476,00
oziroma tri plače delavca, 

če je to zanj ugodneje

92.726,00

(70 % povprečne slovenske plače)

72.521.00
39.981.00

96.500,00"
102.000,00

1' lavni sektor tudi v okviru gospodarskih dejavnosti izplačuje ločeno življenje po zakc
2 vdni list RS št. 87/97).

v javnem sektorju se uporablja zakon, za jubilejne nagrade in solidarnostno pomoč
3 *tivna pogodba.
3t)/o ncSospodarstvu znaša regres po podpisu aneksa h kolektivni pogodbi (Ur. list RS 

99) za leto 1999 96.500 SIT. Za delavce, katerih mesečna bruto plača za obdobje mart 
4)1999 ne presega 120.000 SIT. znaša regres 102.000 SIT. Do 5. junija se vsem delavc 

•Plača 85.012 SIT regresa, preostali del pa do 5. januarja prihodnje leto.
Strokovna sluiba Z!

Usposabljanje v Svobodnih sindikatih

Priznanje za študijski 
krožek iz Podravja

Študijski krožki, ki sojih v Slo
veniji začeli uvajati pred šestimi leti, 
so se doslej uveljavili kot priljub
ljena oblika neformalnega izobra
ževanja odraslih. Iz leta v leto se v 
študijske krožke vključuje več lju
di, ki se učijo in hkrati delujejo v 
njihovem okviru. V prejšnjem šol
skem letu je te oblike usposablja
nja v Sloveniji izvajalo 57 organi
zacij, vanje pa je bilo vključenih 
1630 udeležencev.

Osnovna cilja študijskih krožkov 
sta izobraževanje in predstavitev de
la oziroma izpeljava različnih ak
cij, ki posredno oziroma neposre
dno pripomorejo k osebnemu raz
voju, pa tudi k razvoju skupnosti, 
v okviru katere krožek deluje. Me
rila za nagrajevanje učinkovitosti

Marija Erakovič si je na An
dragoškem centru pridobila 
naziv voditeljice študijskih 
krožkov.

dela študijskih krožkov so: izbor 
vsebin, realizacija izobraževalnih in 
akcijskih ciljev ter odmevnost in od
zivnost študijskih krožkov v oko
lju. Na osnovi teh kriterijev je bil 
letos nagrajen tudi študijski krožek, 
ki so ga organizirali v območni or
ganizaciji ZSSS v Podravju.

“Ravno naša območna organiza
cija je bila po zaslugi Metke Ro- 
ksandič med vsemi sindikalnimi or
ganizacijami v Sloveniji prva, kije 
za usposabljanje svojih članov in za
upnikov začela uvajati študijske 
krožke.”

Svobodni sindikalisti v Podrav
ju so od leta 1995 do danes orga
nizirali šest študijskih krožkov: So
upravljanje (mentorje bil Dušan De- 
tiček), Kako postanem sindikalni 
zaupnik (mentorica Marija Erako
vič), Socialno partnerstvo v gospo
darskih družbah (mentorica Mira 
Žličar), Reševanje konfliktov v pod

jetjih (mentorica Marija Erakovič), 
Sindikat na delu - videokaseta o or
ganizaciji in delu ZSSS” (mento
rica Marija Erakovič) in Naloge sin
dikatov pred vstopom v Evropsku 
unijo (mentorica Marija Erakovič). 
Kar pet od omenjenih šestih krož
kov je dobilo posebno priznanje An
dragoškega centra - štiri nagrajene 
krožke je vodila Marija Erakovič, 
enega pa Dušan Detiček.

“Pri izvedbi študijskih krožkov se 
srečujemo tudi s težavami," pravi se
kretarka območne organizacije 
ZSSS v Podravju Vekoslava Krašo
vec. “Na razpis pri Andragoškem 
centru se lahko prijavijo namreč sa
mo izvajalci, ki imajo za to pose
bej usposobljene vodje študijskih 
krožkov. V času, ko je bil objavljen 
razpis za študijske krožke, pa je vo
diteljica zbolela, zato se ZSSS na 
razpis ni prijavila. Tako smo zaen
krat ostali brez možnosti za sode
lovanje v študijskih krožkih. Ob tem 
velja omeniti, da smo s tem izgu
bili tudi okoli 540.000 tolarjev, ki 
bi jih sicer pridobili iz naslova so
financiranja treh načrtovanih študij
skih krožkov. Žal nam je, da lahko 
bolezen povzroči izpad takšnih ak
tivnosti ŽSSS, za katere bi se mo
rali po programu izobraževanja pri
oritetno zavzemati. Zato bo tistim, 
ki se zanimajo za sodelovanje v štu
dijskem krožku, težko pojasniti, za
kaj načrtovanih krožkov ne bo.”

Ker se je Marija Erakovič pred 
kratkim usposobila za voditeljico štu
dijskih krožkov, bo svobodnim sin
dikalistom v Podravju mogoče tudi 
letos uspelo organizirati kakšen štu
dijski krožek. Tako se bo poslej ob
močna organizacija ZSSS v Podravju 
lahko sama prijavila na razpise za iz
vedbo študijskih krožkov.

“Če bo le kakšna možnost, si bo
mo letos prizadevali organizirati štu
dijske krožke v sodelovanju z orga
nizacijami, ki bodo odstopile od iz
vedbe študijskih krožkov, čeprav so 
na razpisu pravico do tega dobile,” 
pojasnjuje Erakovičeva, ki seje za
radi tega že povezala z Andragoškim 
centrom. “Vsekakor bomo organi
zacijo študijskih krožkov nadaljevali, 
saj so jih sindikalni zaupniki vzeli 
za svoje. Redkokatera oblika uspo
sabljanja in vseživljenjskega učenja, 
ki dandanes postaja nujnost, je sin
dikalnim zaupnikom tako prirasla k 
srcu kot ravno študijski krožki. Raz
log je verjetno v tem, da v študijskih 
krožkih poteka delo neformalno, da 
nihče nikogar ne dolgočasi z dolgo
veznimi predavanji, temveč se vsi 
skupaj učimo, usposabljamo in tu
di praktično delamo skupaj in na ena
kopravnih osnovah.”

T. K.
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Mariborčanom 
denatja ni težko 
potrošiti, zaslužiti pa!
Piše: Tomaž Kšela___________________________________

Ob južni vpadnici v mesto so Mariborčani v kratkem času dobili 
celo vrsto novih velikih trgovin: od Turboschucha ter Merkurjevih 
in Mercatorjevih hipermarketov do Obija, C in C-ja, Baumaxa in 
še nekaterih. Tik ob Titovem mostu z. južne strani pa gradijo še ogromen 
Europark, v katerem bo poleg Intersparovega hipermarketa še okoli 
60 drugih trgovin in lokalov. Skupaj s parkirnimi prostori bo v Euro- 
parku v vseh etažah okoli 95.000 kvadratnih metrov pokritih pro
dajnih in drugih površin. To pa so dvakrat tako velike površine, na 
kakršnih se denimo razteza mednarodni kmetijsko-živilski sejem v 
Gornji Radgoni. Če k temu dodamo še veličastno poslopje Citija v 
središču mesta, kjer so nove poslovne prostore našla mnoga trgov
ska podjetja, ter številne trgovske in gostinske lokale in lokalčke, ki 
so v zadnjih letih zrasli po mestu, vidimo, da Mariborčanom denarja 
zares ni težko potrošiti. Za to je v mestu več kot odlično poskrblje
no. Če smo pred leti hodili v trgovine v sosednjih državah tudi za
radi njihovega zunanjega izgleda, je vsaj ta razlog zdaj povsem od
padel - naše trgovine so tudi na zunaj lepše od tistih v Gradcu.

Zato pa je Mariborčankam in Mariborčanom mnogo težje denar 
zaslužiti, saj je v zadnjih letih propadla velika večina srednje veli
kih in velikih podjetij. Zaradi propada Tama, Elektrokovine, Metal
ne, Mariborske tekstilne tovarne, Cevovoda, Ferromota, Jekloteh- 
ne, Tekstilne tovarne Tabor, TSN-ja, Hidromontaže in več kot 130 
drugih podjetij je mesto v zadnjem desetletju izgubilo preko 30.000 
delovnih mest. Približno toliko pa je v Mariboru in okolici že nekaj 
let tudi brezposelnih delavcev. Okoli dve tretjini brezposelnih delav
cev že toliko časa zaman išče delo in zaposlitev, da so na zavodu za 
zaposlovanje že izgubili pravico do denarnega nadomestila za čas brez
poselnosti. Zato okoli 15.000 posameznikov in družin v mestu potre
buje za normalno preživljanje vsaj eno od oblik socialne pomoči.

Ko so začela mariborska industrijska in trgovska podjetja propadati 
kot po tekočem traku, so mestni in republiški politiki in gospodar
stveniki Mariborčanom obljubljali, da bodo gospodarstvo v mestu 
prestrukturirali. Propadle tovarne, ki so bile tehnološko zaostale in 
iztrošene, naj bi nadomestila nova in moderna tržno usmerjena pod
jetja.

Mariborčani so skoraj desetletje potrpežljivo čakali na nova podjetja 
v upanju, da jim bodo prej kot slej le prinesla nova delovna mesta, 
redne plače in socialno varnost. Toda glej čudo! Namesto novih to
varn ali drugih podjetij, v katerih bi lahko delali in služili denar, so 
dobili nova trgovska podjetja z velikimi trgovinami, v katerih lahko 
denar potrošijo, seveda če ga imajo. Res je, da je v novih trgovi
nah v zadnjih nekaj letih dobilo zaposlitev okoli 1000 trgovcev, res 
pa je tudi, da številni Mariborčani še vedno nimajo kje zaslužiti to
liko denarja, da bi si lahko nove in sodobno opremljene ter bogato 
založene trgovine ogledali tudi od znotraj. Eden od delavcev Me
talne ECCE, ki ji grozi stečaj, je pred dnevi dejal, da ima občutek, 
kakor da bi živel v virtualnem svetu. Vse okoli njega je čudovito, ob
dajajo ga same bogato založene izložbe, on pa živi bolj skromno kot 
tedaj, ko je pred približno štirimi desetletji Maribor dobil prvo sa
mopostrežno trgovino.

Zdi se, da so se strategi prestrukturiranja mariborskega gospo
darstva posla lotili na napačni strani. Kdo ve, morda pa so to sto
rili namerno, pač po logiki, da bodo imeli ljudje več volje do dela, 
če bodo v izložbah videli, kaj vse bi si z denarjem lahko kupili, če bi 
ga imeli. Vendar pa ima ta logika pomanjkljivost: tako kot drugod 
po Sloveniji tudi delavcem v Mariboru ne primanjkuje volje do de
la, temveč delovnih mest. Zato jih polne izložbe ne spodbujajo k delu 
in večji ustvarjalnosti, pač pa povečujejo njihovo apatijo, nezado
voljstvo in razočaranje. Poleg sodobnih trgovin Maribor zato nuj
no potrebuje tudi sodobne tovarne in nova delovna mesta, drugače 
se mestu skupaj z njegovimi najsodobnejšimi trgovinami ne obeta 
nič dobrega.

Uspešna Slovenska turistična borza

Bo denar od iger na 
srečo pospešil razvoj 
turizma in odpiranja 
novih delovnih mest?

Komaj seje letošnja glavna po
letna turistična sezona končala, tu
ristični delavci že razmišljajo, ka
ko bodo svoje turistične progra
me tržili v naslednjem letu. Tako 
je v hotelu Habakuk v Mariboru 
konec minulega tedna potekala 
Slovenska turistična borza v or
ganizaciji Centra za promocijo tu
rizma Slovenije. Na njej je svojo 
turistično ponudbo predstavilo 
več kot 60 gostinsko-turističnih 
podjetij iz vse Slovenije, zanje pa 
seje zanimalo 110 predstavnikov 
tujih potovalnih agencij, organi
zatorjev potovanj in prevozniških 
podjetij iz petnajstih evropskih dr
žav.

Letošnje Slovenske turistične 
borze, že šeste po vrsti, seje ude
ležilo rekordno število ponudni
kov turističnih programov in nji
hovih kupcev. Največ predstav
nikov tujih turističnih agencij je 
prišlo iz Nemčije, Avstrije in Ita
lije, od koder že po tradiciji pri
haja v Slovenijo največ turistov. 
Kakor kaže, bo tako tudi v nasled
njem letu.

Letošnja turistična sezona ni bi
la tako slaba, kot so nekateri na
povedovali na začetku leta zara
di vojne v Zvezni republiki Jugo
slaviji. Očitno turisti, ki tradici
onalno obiskujejo Slovenijo, že 
vedo, daje naša država mirna in 
vama in da lahko pri nas nemo
teno uživajo svoj dopust. O tem 
pričajo tudi podatki, saj je naša 
turistična naselja letos do konca 
avgusta obiskalo skupaj 
1.236.085 gostov oziroma samo 
5 odstotkov manj kot v enakem 
obdobju lani. Tujih gostov je bi
lo za 13 odstotkov manj kot v ena
kem obdobju lani(608.409), do
mačih pa za 5 odstotkov več 
(627.676). Domači in tuji gosti so 
v osmih mesecih letošnjega leta 
v nastanitvenih objektih v Slove
niji ustvarili 4.452.512 prenoči
tev oziroma 5 odstotkov manj kot 
lani. Domači gosti so ustvarili 
2.507.998 prenočitev (3 odstot
ke več kot do konca avgusta leta 
1998), tuji pa 1.944.514 (14 od
stotkov manj kot leto poprej). Gle
de na zanimanje tujih organiza
torjev turističnih potovanj in le

tovanj na letošnji Slovenski tu 
stični borzi bi lahko sklepali* 
bo prihodnje leto prišlo k nam v
tujih turistov kot letos.

Res pa je, daje bila Slovenj 
............... cent*11turistična borza letos po oce 

udeležencev izjemno dobro org 
nizirana. Za tuje turistične opera 
terje so organizatorji borze prlPr|! 
vili tudi kulinarični večer ter 
popeljali na enodnevni izlet p° 
verovzhodni Sloveniji. Tak° * 
lahko predstavniki tujih turist' . 
nih agencij pobliže spoznali vs J 
delček slovenske turistične p

nudbe‘ • tičniV času, ko je bil na turisti
borzi največji vrvež, je v hote
Habakuk pripravilo tiskovno k°
ferenco tudi ministrstvo za m&>,
gospodarstvo in turizem. Na nj ‘
je minister Janko Razgoršek sPr°_
govoril o zasedanju general
skupščine svetovne turistične °
ganizacije WTO v Čilu, na kute;
rem je uspešno sodelovala tu
slovenska delegacija. Janko Ra
goršekje na tej tiskovni konfet*
ci spregovoril še o eni vroči ten •
ki je turistične delavce še bolj za
nimala, in sicer o delitvi sredste'
iz naslova koncesijskih dajatev od

prirejanja posebnih iger na srec^ 
kijih bodo po zakonu dobivale J 
kalne skupnosti izključno za ur 
sničevanje turističnih program0 
na zaokroženih območjih.

V zvezi s tem je že prišlo do n 
katerih zapletov. Zato je Razg0^ 
šek podrobno pojasnil ravnanj 
ministrstva ob razporejanju k°
cesijskih dajatev od prirejanja p°

• • ttoV*1’sebnih iger na srečo in zagot' 
da ministrstvo za malo gospoda 
stvo in turizem ni zadrževalo si* 
štev iz tega naslova, prav tako P 
ni nobene občine sililo v fund'.
cijo za razvoj turizma. Do zami'
ka pri izplačilu koncesij je p'riŠ'0
zaradi tega, ker nekatere ob°> 
niso pravočasno posredovales 
glasja k predlaganemu načinu d 
litve sredstev. Poleg tega so m
rali v občinah odpreti nove ra<ČU'
ne, saj bi sicer sredstva od k°l
cesije, ki so namenjena izklj01
no za razvoj turizma, končala 
integralnih občinskih proračun1^ 
kar bi manj razvite občine prlZ
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Zm°’-Saj se jim ustrezno 
vo an^aJa sredstva za izravna- 
Jz državnega proračuna.
, az8°ršek je pojasnil tudi, 

funrt'"80 cilJ' ustanavljanja 
nl dac‘je za razvoj turizma. Po 
d govih besedah bo fundaci- 

oristna za razvoj slovenske- 
bn iUriZma> saj bo skrbela, da 
, 0 sredstva od koncesijskih 

j dJatev od prirejanja posebnih 
a8 r na srečo zares namensko 
^Porabljena izključno za turi- 
stiv'n® Programe. Kaj so turi-

4;;nrarni’pabo doiočai, rundacije, pri sprejemu 
eregu bodo sodelovali vsi so- 

Se,ai?ovitelji. Razgoršek je po- 
l„Pej Poudaril, da bodo sredstva 

umih skupnosti tudi v fun- 
aj 'J* ostala njihova, saj jih ob- 
p am ne more nihče odtujiti.

^Pričan je, da bo fundacija za 
- V°J turizma kmalu zaživela, 
tkn? bo drugače, pa brez 
h ‘d občin, ki se vanjo ne bo- 
funHripravlJene vključiti. Sedež 

dacije naj bi bil po prvotnem 
ealogu v Kobaridu. Po zad- 

l0 n’ Pogovoru ministra za ma- 
D gospodarstvo in turizem z žu- 

Primorskih občin pa naj bi 
sedež fundacije v Novi Go- 

vltr' sve.Veda če se bo ta občina 
s Jučila v fundacijo in če bo 
^jP^lUiembo predloga sogla-

Vi)?d tega, ali bo denar iz naslo
nih °nces'J °d prirejanja poseb- 
skr, '®er na srečo zares namen
om uP°rabljen, je v veliki meri 
r >sn°, kako hitro se bo pri nas 
r;i[(VlJal turizem in koliko bo za- 
g ' te8a novih delovnih mest za 
to LtlIlsko-turistične delavce. Za- 
(jj,^ nadzor javnosti - tudi sin- 

a<ne - nad zakonito porabo 
•rebe*eV *ca*<0 koristen in po- 

T. K.

V Šempetru je zgorelo 400 ton hmelja

Negotova usoda nekdanjih 
delavcev Hmezada Kmetijstva

V Šempetru je pred dobrim te
dnom dni zgorelo skladišče s 400 
tonami hmelja, last Perutnine 
Ptuj.

“V požaru je bil uničen ves 
hmelj, ki gaje imela Perutnina 
Ptuj uskladiščenega v Šempetru. 
Sreča v nesreči je, da sta dve tret
jini pridelka ostali na drugih lo
kacijah. Kljub temu izguba dobre 
tretjine letine hmelja ne pomeni 
katastrofe samo za Perutnino, am
pak za nacionalno gospodarstvo 
oziroma za kmetijstvo nasploh. 
Potem ko seje v reševanje letoš
nje letine hmelja vključilo mini
strstvo za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano ter poskrbelo, da Slo
venija ohrani kontinuiteto na sve
tovnem trgu zelenega zlata, so se
daj ognjeni zublji uničili dobršen 
del truda in vloženega denarja. 
Upoštevati namreč moramo tudi 
posredno škodo, ki jo bo kljub re
cesiji na svetovnem trgu hmelja 
zaradi požara imela Slovenija,” je 
v informaciji za javnost zapisalo 
vodstvo Perutnine Ptuj. Skladišče 
v Šempetru, velikosti 50 krat 20 
metrov, in hmelj v njem, je bil za
varovano pri Zavarovalnici Ma
ribor. Samo vrednost uničenega 
hmelja ocenjujejo na 160 milijo
nov tolarjev.

Požar bi lahko povzročil še več
jo škodo, če ga okoli 200 gasil
cev ne bi uspelo lokalizirati in 
učinkovito zavarovati sosednjih

Novih 50 delovnih 
mest v Baumaxu

^ Ob južni vpadnici v Maribor je pred dnevi odprla vrata nova 
^ llUrnaxova trgovina, tretja v Sloveniji. V njej na okoli 7500 kva- 
r Otnih metrih prodajnih površin kupcem ponujajo preko 40.000 
igličnih izdelkov za dom in vrt. Na novo so zaposlili petdeset 
Oavcev, med izdelki, kijih trgovina ponuja kupcem, je tretji- 
a slovenskih proizvodov.

j, Kakor je ob otvoritvi nove trgovine povedal večinski lastnik Baunrna 
ati Heinz Essl, namerava ta avstrijska družinska trgovska veriga v 
aslednjih letih odpreti svoje trgovine še v drugih večjih slovenskih 
®stih, ki imajo skupaj s svojo okolico preko l(X).()(X) prebivalcev. 

y.Kdaj ima Baumax, kije bil ustanovljen leta I975, že 110 trgo- 
v’1 v Avstriji, ter na Madžarskem, Slovaškem, Češkem in v Slo- 
I fniii. V celotnem podjetju je zaposlenih okoli 4500 delavcev, njegov 
Ltn* promet pa presega 150 milijard tolarjev.

objektov. Kaj več pa gasilci niso 
mogli storiti, saj je po besedah po
veljnika Gasilske zveze Žalec 
Franca Nareksa ogenj v skladišču, 
kjer ni bilo v času požara nobe
nega delavca, izredno hitro 
vzplamtel, gašenje pa je oviralo 
tudi pomanjkanje vode, zaradi če
sar so si morali gasilci pomagati 
s cisternami in z vodo iz bližnje
ga potoka.

Fort o Turk: Delavci v hme
ljarstvu, ki jim letos usoda 
ni prizanašala, so zaskrblje
ni za svojo prihodnost.

Pogorišče si je takoj po poža
ru ogledal tudi direktor Perutni
ne Ptuj dr. Roman Glaser. Dejal 
je, daje žalostno, ker seje celo
letni trud delavcev Hmezada 
Kmetijstva in nekaj sto sezonskih 
delavcev, ki so hmelj obirali, kon
čal tako žalostno. Posledice po
žara bodo po njegovih besedah 
občutili vsi hmeljarji in slovensko 
kmetijstvo nasploh.

Tudi sekretar območnega od
bora Sindikata kmetijstva in ži
vilske industrije v Celju Forto 
Tfirk ocenjuje, daje požar v Šem
petru hud udarec za hmeljarstvo 
v Savinjski dolini. “Delavci v 
hmeljarstvu so v letošnjem letu 
doživeli več hudih udarcev. Naj
prej je moralo v stečaj podjetje 
Hmezad Kmetijstvo, kije bilo no
silec pridelave hmelja. Okoli 150 
delavcev iz tega podjetja je nato 
dobilo zaposlitev za določen čas

v Perutnini Ptuj, ki je v dogovo
ru z ministrstvom za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano letos po
skrbela, da so bila hmeljišča v Sa
vinjski dolini obdelana. Sedaj pa 
so tretjino pridelka skupaj z dru
go najbolj sodobno opremljeno 
sušilnico hmelja v tej dolini uni
čili ognjeni zublji. Zaradi tega lah
ko hmeljarji iz Savinjske doline, 
ki pridelujejo izjemno kvaliteten 
hmelj, izgubijo tudi svoj tržni de
lež na svetovnem trgu hmelja, kjer 
je konkurenca izjemnu huda,” 
pravi Forto Turk.

“Zaradi vsega, kar je hmeljar
stvo letos doletelo, je negotova tu
di usoda delavcev v hmeljarstvu. 
Perutnina Ptuj je že napovedala, 
da se naslednje leto ne bo več uk
varjala s pridelavo hmelja. To po
meni, da bodo delavci, kijih je Pe
rutnina Ptuj zaposlila samo za do
ločen čas, ostali brez dela. Prav 
tako bo konec oktobra preneha
lo delovno razmerje večjemu šte
vilu delavcev, ki jih je za določen 
čas zaposlil stečajni upravitelj 
Hmezada Kmetijstva."

Med hmeljarji v Savinjski do
lini se že šušlja, da bodo nasled
nje leto za obdelavo hmeljišč, ki 
jih je desetletja obdelovalo pod
jetje Hmezad Kmetijstvo, poskr
beli veliki kmetje. Sedaj že biv
še delavce Hmezada Kmetijstva 
pa skrbi, kaj bo v tem primeru z 
njimi. Alijih bodo kmetje redno 
zaposlili ali pa jim bodo priprav
ljeni dati samo delo na črno? Gle
de na to, kako slabo pri nas dr
žava nadzira spoštovanje delov
nopravne zakonodaje, ni čudno, 
da so delavci zaskrbljeni. Javna 
skrivnost je namreč, da veliko 
kmetov povsod po Sloveniji daje 
delavcem delo samo na črno, 
medtem ko pristojnim državnim 
organom zatrjujejo, da zemljo 
obdelujejo sami z družinskimi 
člani.

Socialni status večine bivših de
lavcev Hmezada Kmetijstva pa ni 
rožnat, saj se mnogi, ki nimajo 
lastne zemlje, preživljajo samo s 
plačami. Prav bi bilo, da bi odgo
vorni za nadaljnjo proizvodnjo 
hmelja v Savinjski dolini poskr
beli za takšne rešitve, ki bodo tudi 
delavcem v hmeljarstvu zagotav
ljale socialno varnost.
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Predilnica Litija je eno najstarejših 
slovenskih podjetij, nastalo je 
namreč pred 113 leti. Zdaj je v njej 
zaposlenih malo manj kot 500 
delavk in delavcev, še v času 
proslavljanja stote obletnice 
tovarne leta 1985 pa jih je bilo 
1200. Na vprašanje, kakšno je 
vzdušje v podjetju po tranzicijskih 
letih, nam je Franc Cirar, 
predsednik sindikata v predilnici, 
odgovoril, da je vzdušje zelo 
delovno. Podjetje prodaja večino 
izdelkov na zahodnoevropskem 
trgu, ki slovi kot eno najbolj 
zahtevnih na svetu, saj so kupci 
glede kakovosti zelo natančni. 
Boriti se je treba za prodajo 
vsakega kilograma preje, iskati 
notranje rezerve, pri čemer 
pomaga tudi sindikat. Sindikat s 
svojo politiko lahko pomembno 
prispeva k boljšemu ali slabšemu 
uspehu podjetja, pravi Franc Cirar.

v povprečju gibljejo okoli 70 tisoč tolarjev neto. 
Lahko bi bile sicer višje, vendar je treba tudi pri 
plačah gledati dolgoročneje. Zdajle denimo služi 
podjetje zelo dobro, toda še pred meseci je bila s 
posli kriza. K dobrim poslom je pripomogel po
tres v Turčiji, glavni dobaviteljici preje evropskim 
tkalnicam. Zaradi tega bi trenutno lahko delali še 
več, vendar ne zmoremo.

Dejali ste, da pogosto opozarjate 
zaposlene, naj čuvajo podjetje in ga 
ohranijo. Zakaj? Ali gre za slabe delovne 
navade, nemara za preveliko bolniško 
odsotnost?
Opažam, da seje v zadnjih desetih letih odnos 

do dela močno izboljšal. Včasih denimo je bilo polno 
’čik pavz’, izostajanja z dela in podobnega. Zdaj 
so zaposleni ugotovili, da morajo tudi sami prispe
vati k uspehu tovarne, sicer se bo morda podjetju 
slabo pisalo. Vizija morebitnega stečaja nekoč je po 
mojem dovolj močna, da so ljudje precej spreme
nili odnos do dela. Včasih je bila Predilnica garan
cija za delo in blaginjo, danes ni več. Ljudje nekdaj 
niso niti razmišljali, da bi šli med privatnike, pač 
pa so iskali socialno varnost v Predilnici. V prejš
njem sistemu je bilo namreč politično nedopustno,

V prenekaterem podjetju pošiljajo 
zaposlene na preventivne počitnice in 
ponekod to plača celo sindikat.
Ta strošek bi naš sindikat težko prenesel. $ 

nar, ki ga imamo, raje ponudimo članom v obu 
brezobrestnih posojil. Tako denar neprestano kr°z 
Enkrat letno organiziramo sindikalni izlet, levi*® 
ko so smučarski poleti v Planici, imamo dva m 
ta. Kajti na polete gremo redno, opremljeni zna 
Šimi kapicami. Delavci plačajo za izlet le sin'0, 
lično ceno, ravno toliko, da se prijavijo samo 
sti, ki potem tudi zares gredo.

Je pa izlet težko organizirati zaradi štiriizn^j1 
skega dela. Član konference sindikata, ki je lt 
vnet organizator izletov, zbere po tovarni p003 
ke o tem, kdo bi šel na izlet. Delo se potem 
nizira tako, da dobi tista delovna skupina, v kate. 
rije bilo največ prijav, prost termin, zamenjavo? 
delu, da lahko gredo na izlet. : \

Zdaj je zelo drugače kot pred leti, ko so delavl( 
dejali 'Moram iti na izlet, zato potrebujem dela 
dan!’. Danes je občutek za delovno disciplin01 
red mnogo večji ...

V tekstilni industriji je bolezenske 
odsotnosti precej več kot drugje ...

Skupna naloga: obstoj in razvoj podjetja
Predsednik sindikata v Predilnici Litija, Franc Cirar, o skupnem prizadevanju z 
upravo za dober poslovni uspeh in stabilno prihodnost podjetja

Sindikat tekstilne in 
usnjarskopredelovalne industrije pri ZSSS 
je edini sindikat v podjetju. Koliko članov 
imate med zaposlenimi?
V našem sindikatu je včlanjena dobra polovica 

od 487 zaposlenih, drugega sindikata pa v podjet
ju ni. Zakaj je tako, ne vem, vem le, da nikoli nihče 
ni dal pobude za ustanovitev kakega drugega sin
dikata. Sindikalna konferenca pa ima pet članov. 

Kakšna je Predilnica Litija danes? Kakšno 
vzdušje vlada v njej po tranzicijskih letih? 
Vzdušje je zelo delovno. Tekstilna panoga je, 

kar se tiče zaslužka in pogojev dela, v slabem po
ložaju. Nikoli ni bila bogata in nikoli ne bo. Bori
ti se je treba za vsak kilogram preje, da ga proda
mo in s tem zaslužimo, kolikor pač zaslužimo. Pro
dajamo 85 odstotkov izdelkov na Zahod in naši 
kupci so zelo natančni pri preverjanju kakovosti. 
Kakih 30 odstotkov proizvodnje smo na Zahod pro
dajali tudi pred razpadom Jugoslavije. Zdaj pro
dajamo po vsej Evropi, odpira se tudi vzhodni trg. 
Prodajamo torej na najbolj zahtevnih trgih.

Naša predilnica je stara 113 let. Včasih je bilo 
to pravo družinsko podjetje, saj so bile v njej za
poslene cele družine. Pred razpadom Jugoslavije 
nas je bilo 1200 zaposlenih. Še danes pa je v njej 
zaposlenih precej zakonskih parov. Jaz pogosto go
vorim delavcem, pazite na tovarno, kajti kje bo
ste dobili delo, če bo šla v stečaj!

Kako se podjetje bojuje za obstoj in 
napredek na trgu?
Dela imamo dovolj, težava je le v tem, daje to 

tekstilna dejavnost in ne ustvarjamo visoke doda
ne vrednosti. Posodobitve so pa nujno potrebne, 
da bi ostali konkurenčni. Stroji so zelo dragi, po 
nekaj sto tisoč mark vsak, in tovarno zato poso
dabljamo postopno. K sreči je direktor tovarne do
mačin in zato je bolj kot kak prišlek zagret za ob
stoj in napredek predilnice.

Potem ste tudi pri plačah skromni in 
takrat, ko se tehta, ali potrošiti denar za 
plače ali za posodobitev, verjetno sindikat 
pristane na posodobitev ...
Plače so odmerjene po kolektivni pogodbi, edi

nole sistem nagrajevanja lahko prinese posame
zniku nekaj tisoč tolarjev dodatka. Sicer pa se plače

da bi tako veliko podjet
je propadlo kljub kak
šnim težavam.

Kaj lahko sindikat 
prispeva k boljšim 
ali slabšim 
poslovnim 
rezultatom 
podjetja?
Tako direktor kot tu

di mi v sindikatu meni
mo, da seje treba o vsa
ki sporni zadevi najprej 
pogovarjati, po možno
sti tudi dogovoriti. No
benega spora torej ne 
postavljamo na nož. Jaz 
pravim tako: 'Tudi voj
ne se ne končajo z oro
žjem, ampak s pogovo
ri.’ Kajti če enkrat za
praviš možnost dogo
vora, te napake zlepa ne 
popraviš. Zlasti v naši 
dejavnosti, kjer je po
ložaj na trgu zelo teža
ven, so dogovori in ra
zumevanje težav in po
treb druge strani nujni za preživetje. Poleg tega nas 
vodstvo dobro obvešča o vseh načrtovanih ukre
pih. Kadar koli se pripravljajo investicije, novi za
poslitveni načrti in podobno, me direktor pokliče 
in me s tem seznani.

Za dobre rezultate je pomembno tudi 
zdravje in dobro počutje zaposlenih. Včasih 
so podjetja skrbela za tako imenovani 
družbeni standard zaposlenih. Ali vodstvo 
in sindikat v predilnici še slišita na to uho? 
Predilnica Litija ima dom v Novigradu, ki smo 

ga oddali v najem, s tem da imajo naši zaposleni 
desetodstotni popust. Vendar hodijo tja na dopust 
le še redki. Počitniške zmogljivosti imamo tudi na 
Krku in kočo na Veliki planini in te naši delavci 
kar dobro uporabljajo. V Sloveniji pa vzamemo v 
najem občasno prostore v Kranjski Gori ali v kak
šnih toplicah, če je interes.

m
E H

m

Pri nas seje v zadnjem času bol11 
ška malo zmanjšala, je pa še prev'8 
ka. Žal je med zaposlenimi še vedi* 
precej takih, ki odhajajo na bolni®*/ 
ko za to začutijo potrebo, ne da bi0 
li bolni. Te navade jih je težko oz®3 
viti. Precej je tudi delovnih invalid0'' 
ki pogosto odhajajo na bolniško' 

Pred časom smo imeli na obts 
okoli 20 lečečih zdravnikov, ki s° 
ogledali proizvodnjo in delovne P° 
goje, da bodo lažje presojali, a*1 s 
navedbe zaposlenih o težkih tlelo ^ 
nih pogojih in potrebi po bolnišk0 
staležu utemeljene ali pretirane.

Podjetje na svoj strošek pošiljaj 
poslene tudi na preventivne pregle0 

Je pa novi zakon o varstvu prid 
lu precej poostril odgovornost za n 
sreče tako delodajalca kot zap°sl 
nih. Zato podjetje (to je počelo sir 
tudi prej) še bolj skrbi za ustrezne d 
lovne pogoje, za kršitve delovnlov»r:iuviic puguje, za Kršitve ueiuvn^ • 
stvenih predpisov pa zaposleni ta* 
gredo pred disciplinsko komisij0' 

Pogovarjali smo se tudi o tem, 
bi moral vsak, ki je dlje časa v b° 
niškem staležu, na pogovor z nadr 

jenim. Na tem pogovoru bi se razjasnile težave.(j 
zdravjem in kaj namerava tak delavec sam st°r!| 
za izboljšanje zdravja. Sodelujemo, kot sem ovn^' 
z lečečimi zdravniki in medicino dela, ki nam PtC° 
lagajo določene izboljšave. Precej denimo vla£' 
mo v izboljšanje delovnih pogojev.

Pa je kljub temu še vedno preveč 
bolniških? y
Na bolniške vplivajo tudi zunanji vplivi, 

mo tempo življenja, negotova socialna varnost,dru 
gi stresi ...

S čim se sindikat trenutno ukvarja? Mo™ 
z ozimnico? g
Ja, z ozimnico pa res. Vsako leto organizira11, 

za delavce nakup jabolk na Štajerskem. Z dr°f, 
mi sindikalnimi nakupi pa se ne ubadamo, sajj; 
danes z malo truda mogoče ceneje kupiti tudi ^ * 
pomoči sindikata. 6'r
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3< državno prvenstvo SKEI v malem nogometu v

Člani SKEI so igrali pošteno
Gotovljah pri Žalcu so se mi- 

$t 0 s°boto na 3. državnem prven- 
, u SKEI v malem nogometu 
teli najboljši nogometaši med 

genskimi kovinarji. Svoje eki- 
e so na prvenstvo poslale območ- 

,.eorganizacije SKEI iz Bele kra- 
,ne’ Celja, Dolenjske, Gorenj- 

»,e’ Ljubljane in okolice, Koro- 
v, C Posočja, Podravja, Ptuja, 
(lr)Cn,ia 'n Zasav.ia Udeležence 
davnega prvenstva je v imenu or- 

»jrmzatorjev pozdravil predsednik 
. °oiočne organizacije SKEI v Ce- 

Vinko Banovšek. Vsem 11 eki- 
ŽeMZ°^°li * 70 udeleženci je za-
u, . obilo športne sreče ter po-

da bo srečanje potekalo pod 
Seslom: “člani SKEI igramo po 
^celu ferplcja”. Potem ko je naj- 
il JSe nogometaše med kovinar- 
^ Pozdravil tudi predsednik SKEI 

ovenjje Albert Vodovnik, seje 
p e tekmovalni del prvenstva. Ze 

^0 tekme v predtekmovanju so 
^kazale, da v SKEI igrajo “ta pra- 
l n°gomet. Med igralci je bilo 
i7 Precej tudi takšnih, ki so ali še 
grajo v nogometnih klubih in re-

v, n°' nastopajo v ligaških tekmo- 
pnJih, nekateri celo v prvi Sloven-
'1Nogometni ligi. 
o zagrizenih bojih so se v pol

ij, ate uvrstile ekipe Velenja, Ljub
ki ne.in okolice, Gorenjske in Po- 
^avja. v polfinalu je ekipa Po- 

dvja po dramatičnem boju pre
žgala ekipo Velenja, ki je na lan- 
. e,n državnem prvenstvu osvo- 

a prvo mesto. Ekipa Gorenjske 
xj, je iz boja za prvo mesto izlo- 
^ekipo Ljubljane in okolice.

I . tekmi za tretje mesto je Ve
iti i Premagal° ekipo Ljubljane 

okolice s 6:5, čeprav sta bili obe 
'Pi dokaj izenačeni. Na koncu 

..tejeVelenjčanom vendarle na- 
je ehnila športna sreča, ki jim jo 

v Polfinalnem srečanju morda 
atee primanjkovalo.

^bkipi Gorenjske in Podravja sta 
Pred finalom izkazali: Gorenjci 

^..teirjeno, natančno in izjemno 
'nkovito igro, Mariborčani ozi- 

j. tea predstavniki Podravja pa s 
dj ektivno igro, nogometnim zna- 
tem in dobrimi kombinacijami. 
J finalnem spopadu so imeli na 

etku več sreče Gorenjci, ki so 
n Ust' Po odlični igri Pratljačiča 

Vedli najprej 1:(), po izenače- 
|u Pa z 2: L V nadaljevanju pa je 
Padalo zlasti nogometno zna- 

p e.’ Pa tudi izkušenost članov eki- 
< 'z Podravja. Z obvladovanjem 

ge in prostora sta še posebej iz
dala Gašperšič in vratar Pun

Člani SKEI so igrali nogo
met borbeno, vendar ne gro
bo (spodaj).

gartnik, ki ni samo branil, tem
več seje vključeval tudi v igro in 
nekajkrat z močnimi streli ogro
zil gol Gorenjcev. Zato je bila 
zmaga ekipe Podravja s 4:2 po
vsem zaslužena. Povejmo še, da 
je bil selektor zmagovite ekipe, v 
kateri so igrali člani SKEI iz To
varne Dušika Ruše, podjetja W in 
G ter Mariborske Livarne, Bran
ko Vračarič iz podjetja W in G. 
Svoje delo je odlično opravil, saj 
je znal v odločilnih trenutkih tak
tirko čvrsto zadržati v svojih ro
kah in ohraniti složnost v ekipi.

Po finalni tekmi sta v dvorani 
v Gotovljah sekretar območne or
ganizacije ZSSS v Celju 
Ladislav Kaluža in pred
sednik območnega odbo
ra SKEI v Celju Vinko 
Banovšek najboljšim eki
pam in posameznikom iz
ročila priznanja in poka
le. Kalužaje na koncu raz
glasil, daje zmagala fer 
igra, zato je bil naj večji 
zmagovalec SKEI. Pode
litvi pokalov je sledilo 
družabno srečanje, na ka
terem je območna organi
zacija SKEI v Podravju že 
napovedala svojo kandi
daturo za organizacijo 
4. državnega prvenstva 
prihodnje leto.

Letošnje državno prvenstvo 
SKEI je odlično organizirala ob
močna organizacija SKEI v Ce
lju ob pomoči Športnega društva 
iz Braslovč.

Rezultati: 1. mesto: Podravje 
(Pungartnik, Kurnik, Šumeč, Roj, 
Kelbič, Zimet, Lepej, Gašperšič, 
Fiket); 2. mesto: Gorenjska 
(Bekš, Pratljačič, Pajič, Andreev- 
ski, Fajfarič, Vojska, Routar, Bra- 
telič); 3. mesto: Velenje (Tanšek, 
Tomažič, Hudarin, Presečnik, Go- 
snik, Josič, Huselja, Nezič, Hu- 
dobreznik, Berlak, Milkovič); 
4. mesto: Ljubljana in okolica (Si- 
kavica, Radoš, Dumič, Hočevar, 
Kunej, Blatnik, Kalac, Gorišek).

Najboljši strelec: Gašperšič 
(Podravje) - 8 golov

Najboljši igralec: Pratljačič 
(Gorenjska)

Najboljši vratar: Pungartnik 
(Podravje)

Prehodni pokal je ekipa Vele
nja predala ekipi Podravja.

7. K.

Organizatorji niso 
skoparili s priznanji 

najboljšim.

Razpoloženje navijačev je bilo na vrhun
cu.

Jože Kunej iz Ljubljane je moral zaradi po
škodbe noge predčasno na klop (desno).

Državni prvaki SKEI v malem nogometu so nogometaši 
Podravja.

8
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Nepotrebni nakupi
“Draga žena, že zopet si kupila naj

dražji modrček, čeprav sama najbolj
še veš, da nimaš več kaj dati vanj.” 

“Dragi mož! Če hi veljala ta lo
gika, si ti že dolgo ne bi smel več ku
povati spodnjih gat! ”

Dve ženi
“Ste vi že kdaj videli mojo lepo že

no?”
“Ne, to pa ne! Ali imate dve?"

Vaja dela mojstra
“No vidite, danes že veliko lepše 

kašljate kot včeraj! ”
“Kako ne hi, gospod doktor, saj 

sem celo noč vadil! "

Družinsko življenje
“Strokovnjakipravijo, da televizija 

uničuje družinsko življenje..."
“Bodi tiho! Ali ne vidiš, da gledam 

televizijo!?”

Ljubeznivi zdravnik
"Ali kaj pijete?”
“Prav rad, gospod doktor, če imate 

kakšen špricar ravno pri roki...”

Gostilna
“Natakar, ali lahko pri vas naro

čimo mizo za čez vikend?”
“Kolikokrat naj še povčm, da je tu

kaj gostilna, ne pa salon pohištva! ”

Vedno svež kruh
“Natakar, ta kruh je od včeraj. Ho

čem današnjega! ”
“Potem pa pridite jutri!”

O Gorenjcih
“Mi lahko posodiš deset tisoč to

larjev?”
“Toliko jih nimam nikoli pri sebi!" 
“Kaj pa doma?"
“Hvala, dobro! Vsi so zdravi!"

Se eden o Gorenjcih
“Joj, kako bi mi teknilo malo go

veje juhice! ” reče umirajoči mož.
“Malo boš že še moral potrpeti," 

odvrne žena.
“Ali je nisi skuhala?”
“Sem, samo za pogrebce!"

Pa še eden o Gorenjcih
“Tvoja žena se pritožuje, da ji vsak 

mesec pobereš iz denarnice ves de
nar."

“Saj ga ne potrebuje! ”
“Kako da ne?"
“Ne kvarta, ne pije in ne kadi. No, 

tisto reč, za katero moški zapravimo 
največ denarja, pa ima tako in tako 
sama ...”

Enake mere
“Dragec, ali nisem lepa?”
“Saj, saj...”
“Popolnoma enake mere imam kot 

miss Slovenije."
“Škoda je samo, da ne tudi na is

tih mestih!"
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“Fantje, kakor kaže, naš direktor in naši šefi še 

ne vedo, da so poslanci državnega zbora pred par
lamentarnimi počitnicami sprejeli novi zakon o 
varnosti in zdravju pri delu," je pred dnevi pri ma
lici v naši tovarniški menzi dejal rezkar Vili. “Po
mislite: stare zaščitne rokavice so že tako raztr
gane, da mi iz njih gledajo vsi prsti, pa še vedno 
ne morem dobiti novih. Šef pravi, da pripadajo 
vsakemu delavcu na leto ene same zaščitne ro
kavice.”

“To še ni nič!” je togotno pristavil zidar Flo
rijan. “Sam sem pred dnevi šefu rekel, da potre
bujem za delo na gradbišču čelado. Pa veste, kaj 
mi je rekel? Naj si jo kar ^ mmm tmmm -
sam kupim, če jo hočem 
imeti!"

“Ko gre za kuhinjske no
že, pa naš direktor zna pa
ziti na varstvo pri delu. Že 
tri mesece sem brez brusil
ne naprave, zato so noži ta
ko topi, da se z njimi še ja
bolka ne da več olupiti, kaj 
šele, da bi se kdo vrezal,” 
se je vključila v pogovor 
kuharica Špela.

“Kakršen gospodar, tak
šni noži! ” je pribil mizar 
Tone.

“Špela, Špela! Namesto 
da zahtevaš novo brusilno 
napravo, raje kdaj povabi

Iz dnevnika delavca 
Jožeta

Nevarno 
razpravljanje 

o varstvu 
pri delu

direktorja, da bi ti pomagal brusiti nože,” se je 
zarežal skladiščnik Rudi."Če hodi direktor k An
geli v računovodstvo svinčnik šilit, bo zagotovo 
z veseljem hodil še k tebi nože brusit! ”

“Kaj boš govoril, Rudi! Vsi dedci v naši tovarni 
z direktorjem na čelu imate samo dolge jezike, dru
gače pa niste več za nobeno rabo,” se je prešer
no zasmejala Špela. “Če bi bil direktor zares tak 
mojster za brušenje, potem Angeli ne bi bilo tre
ba kar naprej hoditi na seminarje o obračuna
vanju davka na dodano vrednost. V zadnjem ča
su je v vse mogočih zdraviliščih obiskala toliko 
seminarjev, da bi lahko že doktorirala.”

“V naši tovarni se je letos zgodilo že toliko ne
sreč pri delu, da bi zares lahko zaposlili kakšne
ga doktorja ali doktorico," je zamišljeno dejal Vili.
‘ ‘Največ nesreč se zgodi, ker vodstvo podjetja tako 
neumno varčuje pri osebni zaščitni opremi. Prejš
nji mesec si je moj sodelavec Gogo pri rezkanju 
samo zato poškodoval oči, ker nikjer v tovarni ni 
mogel najti zaščitnih očal, delo pa je po naroči
lu šefa moral nujno opraviti."

“Nični tako nujno, da se ne bi dalo varno opra
viti,” se je razburil strugar Lojze. “V novem za
konu o varstvu in zdravju pri delu jasno piše, da 
lahko delavec delo odkloni, če bi z njim lahko ogro- 

Izjlsvojezdravje ali celo življenje.”

“Kako pa naj navadni smrtniki vemo, kaj v -a' 
konu piše, saj nas direktor v zvezi z njim še ni PoS f 
na nobeno usposabljanje, čeprav sem slišal,"" 
je po novem zakonu delodajalec delavce doli"" 
brezplačno usposobiti za varno delo na svoje"1 
delovnem mestu!?” je nejevoljno dejal Tone 

“Ko gre za osebna zaščitna sredstva in za usp°' 
sabljanje delavcev, naš direktor zares zna vare"' 
vati. Za različne menedžerske seminarje ter sp"e' 
jeme in bankete za poslovne partnerje in obči"' 
ske funkcionarje pa mu ni nikoli žal denarja, Jf 
razburjeno nadaljeval Vili. “Če bi denar, ki gdje 
razmetal za svoje lastno menedžersko usposab-

------------------------- Ijanje, porabili za nakup
zaščitne opreme, bi i",e l 
rokavic, čelad, očal i" 
oblek dovolj za vse delavk 
za deset let naprej.” 

“Direktor ravno Zfl to
da nas zna delavce vleči z" 
nos, hodi na ta menedzD' 
ska usposabljanja,” je^e' 
jal Lojze. “Ali misliš, da & 
menedžerji na svojih sen"' 
narjih učijo, kako naj Či"1 
več denarja porabijo z" 
delavce ? Njim gre po glavl 
samo dobiček! Za svoje 
pravice pa se moramo " 
organizirani v močan si"' 
dikat - boriti sami. " 

Žalostno je, da niti d"'
ž.ava ne skrbi za uresničevanje in spoštovanje z" 
konov, ki jih sama sprejema," je pribil Vili. “Včast" 
se mi zdi, da pri nas politiki v vladi in parlame 
tu zakone po meri razvite Evrope sprejemajo s"' 
mo za to, da se lahko z njimi hvalijo v Brusi]«> 
hkrati pa jim je malo mar, če jih v Sloveniji kdo 
spoštuje ali ne. Inšpektorji za delo so doslej bo
re malo storili za to, da bi delodajalci začeli spo
štovati novi zakon o varnosti in zdravju pri de' 
lu! ”

“Ko smo že pri spoštovanju zakonov, vam mo
ram zaupati, da slovita Šuhra, ki v našem mote
lu ponuja najstarejše storitve na svetu, že dosle
dno spoštuje novi zakon o varstvu in zdravju p11 
delu," se je zopet zarežal Rudi.

“Kako to misliš? ” smo povprašali vsi v en glos-
“Ona je odgovorna delo-dajalka. Kdor ne upo

rablja zaščitnih sredstev, pri njej ne dobi dela. Ne" 
ha, ha...” se je še naprej režal Rudi.

“Saj, tako daleč smo že prišli v naši državi, el" 
že vsaka “k....” bolj spoštuje zakone kot deloda
jalci in državni uradniki!" je zaklel Lojze, odv 
gel žlico in se odpravil nazaj na svoje delovno me
sto. Vse nas je bilo strah, da se ho pri delu po
škodoval, ker ga je pogovor o varnosti in zdrav
ju pri delu tako razburil. Razpravljanje o tej te
mi je pri nas lahko prav nevarno!

J

“Gospod zobozdravnik, koliko pa 
me ho stalo puljenje zoba?"

“Deset tisočakov?"
“Deset tisočakov za pet minut de

la?”
“Če želite, se lahko za vas pose

bej potrudim in vam ga pulim celo 
uro!”

“Ne bojim se ne policajev, ne far
jev, ne razbojnikov, nedavkarije, ne...” 

“Zakajpa tako tiho govoriš?” 
“Da me žena ne sliši! "

“Na popotovanju po Afriki je bilo

čudovito. Bili smo na lovu na tigr(' 
“Pa si imel kaj sreče?" ,p 
“Seveda. Nobenega nisem srt’1"'

Dobra naložba
“Obupan sem! Žena ima ljubin"*, ■ 
“Ne sekiraj se! Še vedno jr b°f 

še, da imaš 50 odstotkov kvalitetC 
100 odstotkov škarta ..."
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Sindikalna delavnica 
sindikata Glosa
tuJ,dlkat.Glosa (prej Sindikat kul- 
dn *°* * * * venije)je konec prejšnjega re

organiziral sindikalno delavnico ? .“al smaiKaino delavni
ci’.113 kateri so udeleženci obravna
ve* |Ud* ana*'zo sindikalnih tem v 
bj L Pl'*1 slovenskih časopisih in vsc- 
'nih7n°Ve Ge*avske enotnosti. Kak- 
pr , - I udeležencev je pod vodstvom 
tov|| n'ka Glose Dora Hvalice ugo- 
niK da je sindikalnih tem v jav-
josotud'Iih *>rCma'°' ^ zaskrbljenost-
nih ftr! a8otovili' da ljudje v temelj
ni k° J.1*10 sindikalnem delovanju 
je .°,Vc*'k° premalo, da informaci
ja! vfter'm* so bombardirani, pre- 
sC-j0- Tudi dstega, kar bi lahko 
Vež* l’ S1 ijfdje pogosto ne zapomnijo, 
jih lni ostane v spominu le tisto, kar 

yZzove in jim “dvigne pritisk”, 
so .razmerah ni nenavadno, da 
lf>„„lnd'katu Glosa ostale na zalogi
sind'*vtlelane °8lasne deske, ki bi jih 
|)0 'kad zavodov pri glavnem od-
tem**' do*,'*i brezplačno. Izjema pri 
ijttn.sk Z*ast' *^*arko Simšič iz Ljub-
0gi <e8a mestnega gledališča, ki za 

usno desko skrbi naravnost vzor-

Pajv°l-I.e Povedal Doro Hvalica, sam 
dan • ZVe P11 jutranji kavici. Seve- 

Pa Je vse takšne informacije tre

ba tudi preveriti, saj je mogoče “spu
ščati tudi balončke”. Po njegovem 
mnenju številni konflikti izhajajo iz 
tega, ker se ljudje ne znajo pogovar
jati, zaradi česar niso obveščeni.

Udeležencem je Doro Hvalica raz
delil dnevne in druge časopise z na
logo, naj pregledajo njihovo vsebi
no “skozi sindikalna očala”. Njiho
ve ocene so izražale zlasti skepso do 
objavljenega. Nekaterim člankom je 
po njihovih besedah mogoče verjeti 
le, če je človek na njihovi strani.

V razpravi o Novi Delavski enot
nosti je Doro Hvalica dejal, da bi Svo
bodni sindikati morali poiskati toli
ko energije, volje in denarja, da bi vse 
svoje člane vsaj občasno obveščali o 
pomembnih zadevah vsaj na enem li
stu papirja. S tem bi zelo vplivali na 
članstvo, tudi na obnašanje volilne
ga telesa. Hvalica je tudi menil, da 
so odnosi z javnostmi šibka točka 
Svobodnih sindikatov.

V razpravi smo slišali, da bi v na
šem glasilu morali objavljati zlasti 
krajše prispevke. Tudi pravni nasveti 
naj bi bili čim krajši. Ker povzroča 
objavljana Sindikalna lista v praksi, 
posebej v negospodarstvu, nejasno
sti, naj bi jih s pomočjo avtorjev raz-

Doro 
Hvalica 
zve največ 
pri jutranji 
kavici.

Udeleženci 
so menili, 

da
časopisom 
v glavnem 
ni mogoče 

verjeti, 
naše 

glasilo pa 
bi moralo 

biti 
dostopno 
večjemu 

krogu 
sindikalno 
oganizira- 

nih.

jasnili. Naše glasilo naj bi čim več- mi številkami. Nova Delavska enot- 
krat objavilo imena in priiimke funk- nost naj bi bila dosegljiva tudi po in- 
cionarjev in strokovnjakov Svobo- ternetu.
dnih sindikatov skupaj s telefonski- F. K.

Zveza svobodnih sindikatov Slovenije organizira izobraževalni seminar

‘Kaj mora delavski predstavnik v nadzornem svetu vedeti 
o poslovanju gospodarske družbe - uvodna znanja”

hj Vlto delovanje v teh organih.
Zc>Tl?rn*,nost: Seminarje namenjen delavskim predstavnikom v nad- 
dikai'■ svet'*1 gospodarskih družb, članom svetov delavcev ter sin- 
nh5 nim funkcionarjem in strokovnim delavcem sindikatov dejavnosti, 
pOrriocnih organizacij ZSSS in Zveze.
dpp°* 2a udeležbo na seminarju je članstvo v enem od sindikatov
a Javnosti, ki so združeni v Zvezo svobodnih sindikatov Slovenije.
v 'n kraj izvedbe: Seminar bo potekal od 9. do 10. novembra 1999 
sindikalnem izobraževalnem centru, v Radovljici, Gradnikova 1.

______________ 2. dan, sreda, 10. november 1999
Od 9.00 do 12.15. ure

Tema: STRATEŠKA PRENOVA GOSPODARSKE DRUŽBE
- Kako do strateški ciljev in korporacijske kulture
- Strateški poslovni načrt, načrtovanje in izvajanje
- Delavnica
Predavatelj: mag. Marjan Peršak, spec. managementa in magister soci
ologije, strokovnjak za korporacijsko kulturo in strateški management

Od 12.15 do 13.45 ure: odmor, od 13.45 do 17.10 ure
- Finančna analiza in strategija
- Delavnica

PROGRAM SEMINARJA: Predavateljica: mag. Cvetka Peršak, finančna izvedenka, cenilka podjetij

_________1. dan, torek, 9. november 1999____________
**Vort°° do 915 ure
q a v seminar: Vanda Rešeta, vodja izobraževanja pri ZSSS

9-15 do 12.30 ure

Q?*p°DARSKA DRUŽBA ttpNOVO POSLOVNO OKOLJE
» (WSolidaciia lastniške strukture 
„pPhmizacija kapitala 
^ k„6vzemi in obramba pred prevzemi 
Fhg^unioiranje z delničarji
Zar/ ate|i' MaZ/až Logar, dipl. iur., svetovalec za pravno-gospodarske 
q 6|/e. specialist za terminsko poslovanje
^[J9-30 do 14.00 ure: odmor, od 14.00 do 17.25 ure
'Na endna Politikapren a*evanie managementa in zaposlenih (opcijski in delniški načrti)

^ avatelj: Leonardo F. Peklar, dipl. iur. in diplomant Babson Collegea 
0gp|°9rarna za podjetniško svetovanje, strokovnjak za trg vrednostnih

Metode dela: predavanje, individualno in skupinsko delo, delavnica.
Rok za prijavo: Prijave za seminar na izpolnjeni prijavnici pošljite na naslov: 
Zveza svobodnih sindikatov Slovenije, Ljubljana, Dalmatinova 4, najkasne
je do 29. oktobra 1999. Seminar bomo izvedli, če bo 20 prijav. Čer bo prijav 
več, bomo preostale prijavljene uvrstili na naslednji seminar.
Kotizacija: Cena seminarja, ki vključuje tudi obsežno strokovno gradivo, znaša 
28.000 SIT za posameznega udeleženca. Prijavnici za seminar je treba pri
ložiti potrdilo o plačilu kotizacije. Kotizacijo nakažite na ŽR Zveze svobodnih 
sindikatov Slovenije št.50101-678-47511. Na virmanu pod namen nakazila 
pripišite “Seminar III., sklic na številko 08”. Za udeležence, ki želijo biti na
stanjeni v SIC Radovljica, je treba to navesti pod ustrezno rubriko v prijav
nici. Stroški bivanja in prehrane se poravnajo v SIC (polni penzion v dvopo
steljni sobi je 7.300 SIT)
Dodatne informacije: Odgovore na dodatna vprašanja v zvezi s tem semi
narjem dobite pri Vandi Rešeta na telefonski številki 061/316-489 in pri Jožici 
Anžel na telefonski številki 061/13 41 239, faks: 061/13 34 279 in 317 298.

Vodja izobraževanja pri ZSSS: 
VANDA REŠETA
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OTOK
V JADRANU, 

JUGOVZHOD. 
OD LOŠINJA

FILMSKI JUNAK/
KI STA GA NAJBOLJE INTERPRETIRALA 

IGRALCA NA SLIKAH
AMERIŠKI
REŽISER

PECKINPAH
NADAV PERZUA

(Lambergar)
OKR. KAMEN 
KALCEDON

MANJŠI
TOVORNJAK

POKLICNA
ŽIVLJENJSKA

POT

ZLITINA 
ŽIVEGA 
SREBRA 

S KOVINO
LJUB. IGRA- SKANDIJ FRANCOSKA

IGRA
S

KARTAMI

PRIPRAVLJEN
IZDELEK

BREZ
KUHANJA

TAM
KJER TEČE 

BISTRA

LEC (Ivo) ITALIJANSKI 
PISATELJ. 

"IME ROZE"

KDOR SE 
UKVARJA 

S TEORIJO

MIRCEA
ELIADE MARKO

OKORN
RADO

LORBEK
V KOZOLCU

LIKOVNOVERA,
KI JO JE 

OSNOVAL 
MOHAMED

IZRAŽANJE Z 
GEOMETRIJ

SKIMI
PLOSKVAMI

ŽENSKA,
KI SE BAVI 

Z RANOCEL- 
NIŠTVOM

NEKDANJI
KUBANSKI
ZUNANJI
MINISTER

URADNI
SPIS

AMERIŠKA ENAKA SA- RASTLINA
OVIJALKAIGRALKA

BLVTHDRŽAVNI
PRAVNIK

MOGLASNIKA

ANTIMON TAOIZMA

(zastarelo)ENAKO
PRAVNOST EDVVARD

TELLER VELIKA
KOLIČINA

SIGNALNI
SKRIVAN IZSTRELEKTELOVADNO

DRUŠTVO ANGLEŠKI
PLEMIČ

PRITOK
TIBERE

HOLANDSKI
SLIKAR,

KRAJINAR
GRAFIČNO 

OBLIKOVANJE 
BESEDILA 

IN SLIK

KAMENJE, 
KI GA JE 
NANESLA 

VODA

ŽIVLJENJE,
STANJE

JETNIKA
LETALIŠKA

STEZA

SKLEPNI KUNTNER
TONE

ŽELEZOV
OKSID

GLAS PIŠCET 
KALINOV KAMEN, 

SKLEPNIK 
NA LOKU ZGORNJI

ADAMIČALI OBOKU DEL OVSA
SLOVENSKI

KOROŠKI
PESNIK

PRITOK VISLE
ŽENSKA 

BUJNIH LASNagradna križanka 
št. 36

PUŠCAVNIK,
SAMOTAR HOMERJEVA

PESNITEV
ARAB. KNEZ PRVOTNA
MOŠKO IME, 

GODUJE 
2. JANUARJA

ŠVICARSKA
SMUČARKA

PESNIK MESTECE 
V DALMACIJIDEL

GRELNE
NAPRAVE

TAUFER

PLAČILNIKare/ Capek BILJARDNA
PALICA

PERO
ZA PISANJE 
IN RISANJE

Češki
SKLADATELJ 
IN VIOLINIST 

(Josef)
ŽOGA ZUNAJ KENIJSKI PO

LITIK (Daniel)
POKRAJINA POMOČNIK

V VIETNAMU STROKOVNJ.EDO
MOHORKO ZVONKO

LEBIČ DOLANC
KAR SE 

UPORABLJA
LASTNOST

GIZDAVEGA
Človeka

KURJENJE
bajeslovna
DRŽAVA, PO
GREZNJENA 
V ATLANTIK

VELIKA SLA
DKOVODNA 
ROPARSKA 

RIBA

GORSKE
REŠEVALNE

SANI

Nova
Delavska
enotnost

GESLA NAGRADNE KRIŽANKE št. 36 (14. 10. 1999): Gesla iz današnje nagradne križanke napišite na označena polja, izreži*6 ^
pošljite nalepljene na dopisnici na naslov: Zveza svobodnih sindikatov 
nije - Predsedstvo, Dalmatinova 4, Ljubljana. Tudi tokrat je nagrada 5*^

:........................................................................................................................... tolarjev, zato ne pozabite napisati svoj točen naslov in davčno številko. Upoš*6^
bomo pravilne rešitve, ki bodo prispele do ponedeljka, 25. oktobra 199

Pravilna rešitev gesel iz 34. letošnje številke Nove Delavske enoti)
1. PIRAT. 2. GENE KELLY, 3. JUDYGARLAND. Nagrado 5000 tolaijev pr6-!' 

..................................................................................................................... Irena Pevec, Pod gradom 81, 2370 Dravograd.


